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pe drumul cel bun. 
Dar încă departe de țintă

N u foarte des avem ocazia, noi, cei care 
respirăm departe de lumea dezlănțuită a 
infracțiunilor, să aflăm și să cântărim, să 

realizăm cât de adânc e oceanul nelegiuirii la 
nivel european și ce pagube ajungem să plătim 
fiecare, la o adică, de pe urma contrabandei, 
contrafacerilor, concurenței neloiale, pirateriei 
înfloritoare și pe uscat, a încălcărilor flagrante 
ale drepturilor de autor care vizează brevete 
de invenție, mărci înregistrate sau sisteme de 
indicații geografice protejate.
Am considerat că în această ediție a revistei 
Legal Magazin, axată pe această problematică, 
este locul potrivit în care să transmitem 
câteva informații de real interes din 
„Raportul privind Infrac țiunile de Proprietate 
Intelectuală (Intellectual Property Crime 
Threat Assessment 2022), dat publicității la 
începutul lunii martie a.c., ca o reflectare a 
eforturilor conjugate ale Europol, Oficiului 
Uniunii Europene pentru Proprietate 
Intelectuală (EUIPO) și Oficiului European  
Anti-Fraudă (OLAF).
Este suficient de notat că din statisticile EUIPO 
rezultă că doar în anul 2019 circa 5,8% din 
importurile de bunuri care au avut ca destinație 
finală țări din spațiul UE au reprezentat bunuri 
contrafăcute, cu o valoare de aproape 20 de 
miliarde de euro!
China a rămas în continuare principala țară de 
origine a mărfurilor care încalcă drepturile de 
proprietate intelectuală. Macedonia de Nord a 
fost principala țară de proveniență a băuturilor 
alcoolice contrafăcute, iar Turcia a constituit 
principala sursă a altor băuturi, a parfumurilor 
și a produselor cosmetice. Autoritățile vamale 
din UE au constatat o creștere a numărului de 
ceasuri, telefoane mobile și accesorii, cartușe 
de imprimantă și tonere, CD-uri/DVD-uri, 
etichete, marcaje și autocolante contrafăcute 
provenite din Hong Kong, China. Echipamentele 
informatice au provenit, în principal, din India, 
țigările, din Cambodgia, iar materialele de 
ambalare, din Bosnia și Herțegovina.  

În Raport este menționată și Republica 
Moldova, ca țară de origine pentru unele 
produse contrafăcute din categoria de 
mâncăruri și băuturi. În 2020, produsele 
alimentare (în special biscuiți, paste, chipsuri 
și dulciuri) au constituit a doua cea mai 
frecventă categorie de produse blocate la 
frontierele externe ale Uniunii Europene. Și 
aici, China și Turcia s-au clasat în topul țărilor 
non-europene din care provin produsele 
alimentare contrafăcute, fiind urmate de 
Albania, Ucraina, Iordania, Moldova și 
Panama.
În paginile ce urmează, veți putea descoperi că 
societatea românească face eforturi de a păși 
într-o cadență de normalitate, că instituțiile 
statului, agențiile de proprietate industrială, 
avocații specializați și dascălii dăruiți au în 
vedere o protecție cât mai bună a drepturilor de 
proprietate industrială. Că situația din România 
s-a ameliorat, este incomparabilă cu cea de 
acum 30 de ani, dar că mai sunt multe, poate 
prea multe de făcut.
Din păcate, realist vorbind, contextul global 
și european nu este tocmai unul fericit și prea 
încurajator pentru temperarea ilegalităților. Pe 
lângă algoritmii tot mai sofisticați de acțiune 
ai grupărilor de crimă organizată, pe lângă 
rafinamentul demn de cauze mai bune al 
gulerelor albe și scrobite, sprijinite mai mult sau 
mai puțin discret de cozile de topor din diverse 
structuri oficiale, au apărut obstacole noi.  
Tehnologiile emergente, războiul ruso-ucrainean, 
criza energetică globală, inflația și recesiunea, 
dar mai ales sărăcia, educația și cultura generală 
precară a multora dintre semeni, noii homo 
digitalis, fac din lupta pentru respectarea 
drepturilor de proprietate intelectuală o bătălie 
care suportă amânare și poate fi dusă în viteza 
a doua. E adevărat, există priorități stringente, 
se spune corect că „mai aproape decât haina e 
cămașa”. Să vedem însă, pe termen lung, pe unde 
scoatem această cămașă!  
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Sunteți, fără doar și poate, o somitate 
unanim recunoscută în domeniul 
Proprietății Intelectuale din România, 
profesor titular la Universitatea „Nicolae 
Titulescu” – Facultatea de Drept, din anul 
1998 (cu vechime în învățământ din anul 
1991), unde predați cursul de „Dreptul 
proprietății intelectuale”.
Dețineți, din 2004, funcțiile de președinte al 
Asociației Științifice de Dreptul Proprietății 
Intelectuale (din anul 2021), de președinte 
al ALAI – Grup România (membru al 
prestigioasei Asociații Literare și Artistice 
Internaționale) și pe cea de director al 
Revistei Române de Dreptul Proprietății 
Intelectuale.
Ați participat la numeroase conferințe și 
dezbateri științifice, sunteți întrebat și 
consultat de cei care decid soarta creații-lor 
și a creatorilor și sunteți membru al  
Grupului de lucru pentru protecția Proprie-
tății Intelectuale din cadrul Parchetului 
General de pe lângă Înalta Curte de Casație 
și Justiție.
Nu în ultimul rând, sunteți autorul a 12 lu-
crări cu caracter monografic în domeniul 
Proprietății Intelectuale, arbitrajului 
comercial și al Dreptului financiar și fiscal. 
Cu siguranță, ne puteți răspunde avizat la o 
întrebare care probabil frământă pe mulți: 
este sau nu Dreptul Proprietății Intelectuale 
privit încă în România ca o „Cenușăreasă” 
între celelalte arii de practică juridică?
Nu și da (nu începem bine, nu-i așa?)! Eu nu 
cred că sunt o somitate în domeniul dreptului 
proprietății intelectuale, dar da, dreptul 
proprietății intelectuale pare în România o 
„Cenușăreasă” a dreptului. Profesorul meu 

de „Dreptul creației intelectuale” (așa se 
numea cândva, și corect după mine, materia) 
a fost domnul decan Stanciu D. Cărpenaru, 
cu care eu am mai făcut și „Succesiunile”. Și 
eu am fost de cel puțin trei ori norocos că 
l-am întâlnit pe acest OM. Prima dată, pentru 
că l-am avut profesor, iar mai târziu, șef de 
catedră și decan la Universitatea „Nicolae 
Titulescu” din București.
Toți aceia care l-am avut ca profesor, coleg și 
decan am fost privilegiați de soartă. Pentru 
că am învățat cu domnia sa nu doar carte 
(era exact și riguros, era clar și concis în 
expunere, era răbdător și înțelegător, era 
întruchiparea bunului simț, a politeții și a 
bunătății și era de o exigență care nu era 
povară pentru studenți, pentru că nu te 
strivea, ci dimpotrivă, te îndemna să înveți 
pentru ca să știi, iar nu de rușine, nu pentru 
ca să promovezi examenul cu domnia sa), 
dar și arta de a fi dascăl, știința de a lucra cu 
studenții, de a-i face să învețe de plăcere, de 
bunăvoie. În al doilea rând, am fost norocos 
pentru că după anul 1990, domnul Cărpenaru 
s-a dedicat disciplinei „Dreptului comercial” 
pe care, alături de conducătorul meu de 
doctorat (un alt uriaș profesor), domnul 
Octavian Căpățână, dar și de domnul profesor 
Ion Stan (om cu multe merite care ar trebui 
amintite de mulți, iar eu sunt unul dintre 
aceia care-l amintesc de câte ori am ocazia) 
au readus-o în lumea bună a dreptului. Azi 
nu-i jurist în țara asta preocupat cu adevărat 
de dreptul comercial care să nu aibă în 
bibliotecă lucrările profesorului Cărpenaru.
Dedicându-se atât de mult dreptului 
comercial, domnia sa a lăsat pe seama 
altora studiul, scrisul și predarea dreptului 

proprietății intelectuale. Între ei m-am aflat și 
eu, dar faptul că m-am ocupat și mă ocup de 
această disciplină îl mai datorez și destinului, 
dar și profesorilor Ion Neagu și Viorel Mihaiu 
Ciobanu. Dar despre ei, altădată. În al treilea 
rând, am fost norocos pentru că disciplina 
asta se potrivește firii mele. Ca să știi 
proprietate intelectuală trebuie fii deschis 
la nou și la inovație, să-ți placă arta în toate 
formele ei de exprimare, să iubești istoria 
dreptului (nu-i instituție în dreptul proprietății 
intelectuale care să nu aibă în spate o 
poveste frumoasă, o istorie care să ajute 
la înțelegerea ei), să știi foarte bine teoria 
dreptului și să te fascineze disputa dintre 
doi celebri profesori germani, Joseph Kohler 
și Rudolf Ritter von Jhering pe marginea 
unei probleme de drept în jurul căreia se 
țese intriga „Neguțătorului din Veneția” a 
lui William Shakespeare și care a contribuit 
(esențial) la afirmarea condiției cauzei morale 
a contractelor și a sancțiunii care intervine 
pentru imoralitatea cauzei. Trebuie să știi 
drept penal și procesual penal, trebuie să 
știi drept civil (persoane, drepturi reale, 
obligații) și drept procesual civil, trebuie să 
știi drept fiscal, dreptul concurenței, dreptul 
consumatorului și altele. Și toate acestea, 
pentru că dreptul proprietății intelectuale 
se abate de la regulile aplicabile în materiile 
înainte amintite și ca să înțelegi abaterile, 
trebuie să știi, mai întâi, regulile. Se spune că 
dreptul proprietății intelectuale este un drept 
al excepțiilor. Dar eu aș spune că dreptul 
proprietății intelectuale este un drept... 
excepțional de frumos și că se justifică din 
plin calificarea metaforică dată acestuia, 
aceea de „regină a dreptului”. Este un drept 

Problemele grave ce amenință omenirea 
nu vor fi rezolvate decât de creatori  
și de creațiile lor intelectuale!
Interviu cu prof. univ. dr. VIOREL ROȘ, președinte al Asociației Științifice de Dreptul Proprietății Intelectuale,  
director al Revistei Române de Dreptul Proprietății Intelectuale, fondator al societății Roș & Asociații
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Australia, Coreea de Sud, Africa de Sud și în 
multe alte țări care înțeleg mersul lucrurilor) 
proprietatea intelectuală a devenit de mult 
regină. Cum am spus mai înainte, aceasta 
este adevărată „regină a dreptului”. Noi, 
încremeniți în tipare greșite, încă întrebăm 
studenții la primul curs de drept civil 
așa: „Mergeți pe stradă: ce vedeți?” și le 
spunem că răspunsul corect este: „bunuri 
și persoane”. Eu, mergând pe stradă, văd 
bunuri create de Natură/Dumnezeu și bunuri 
create de oameni. Și le spun studenților că 
Ecleziastul (și pe care cred că Terentius Afer 
l-a „plagiat” fără să știe de existența lui) nu 
are dreptate atunci când spune că nimic nu 
este nou sub Soare și aceasta, pentru că tot 
ceea ce omul (dăruit cu putere creatoare) 
a făcut sub Soare pentru prima dată, a fost 
produs al minții, al inteligenței creatoare, a 
fost ceva nou și/sau original și a fost creat din 
nimic. A fost o creație intelectuală care s-a 
materializat într-un produs perceptibil.
De aceea eu mai cred și că proprietatea 
intelectuală este anterioară proprietății de 
drept comun și că proprietatea intelectuală 
este mai incontestabilă decât proprietatea de 

Pe cei cu care am învățat, în viață fiind, nu-i 
amintesc aici, pentru că n-aș vrea să uit 
vreunul, dar și pentru că îi regăsiți în paginile 
Revistei Române de Dreptul Proprietății 
Intelectuale, publicație trimestrială, care 
apare neîntrerupt din anul 2004 cu ajutorul 
Universului Juridic, exclusiv prin eforturile 
Asociației Științifice de Dreptul Proprietății 
Intelectuale (nu am primit niciodată bani 
de la buget, deși s-ar cuveni să primim), a 
contribuțiilor celor care își fac timp să scrie 
și au dorința și interesul de a se afirma și 
de a deveni cunoscuți și a neobositului 
domn Gheorghe Romițan, un inginer căruia 
proprietatea intelectuală i-a devenit a doua 
meserie. Și știți bine că în vremurile pe care 
le trăim, a scrie cere timp mult și aduce câștig 
financiar neînsemnat.

Vorbiți cu patimă și cu tristețe despre 
„Cenușăreasa” dreptului!
În lumea civilizată, în lumea dezvoltată 
economic, în lumea care se bate pentru 
supremație în inteligența artificială (SUA, 
China, India și Rusia, Uniunea Europeană 
fiind departe de cei patru, dar și în Japonia, 

al artei și al științei, un drept al materiei 
cenușii, un drept al celor care fac lucrurile 
să se schimbe. Un drept care obligă pe orice 
avocat și pe orice judecător să fie creativ, să 
fie original, să fie inovativ. Să citească mult, să 
aibă cunoștințe bogate în multe domenii.
Somități însă sunt cei care au scris înaintea 
noastră și de la care am învățat, noi, cei de 
azi, nefiind altceva decât suma cunoștințelor 
dobândite prin învățare și la care încercăm 
să adăugăm, pe măsura priceperii și a 
capacității noastre creatoare, câte ceva. 
Eu am învățat, precum v-am spus, de la și 
cu profesorul Stanciu D. Cărpenaru și de la 
profesorii Ioan Macovei, de la Ada Petrescu, 
Yolanda Eminescu (scoborâtoare din familia 
Poetului Național, pe care am cunoscut-o 
prin mijlocirea domnului Doru Cosma) și 
Otilia Calmuschi, de la Constantin Stătescu, 
Aurelian Ionașcu, Mircea Mureșan, dar și de la 
Constantin Hamangiu, Jean T. Ghica, Trandafir 
G. Djuvara, Florian Porescu, Vasile L. Longhin, 
Paul I. Demetrescu, Barbu Scondăcescu, 
Dumitru Devesel, Constantin Duma, Dan I. 
Popovici, Constantin Gr. C. Zotta, Florin C. 
Tărăbuță.



Evoluție prin
    inovație
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cunoscute și apreciate acolo unde trebuie.
Dacă disciplina nu este obligatorie în vreuna 
dintre facultățile de drept din România, 
acest lucru este, cred eu, neconform cu 
importanța ei. Este adevărat că instanțele 
din București au o competență specială în 
materia litigiilor de proprietate intelectuală 
și că litigiile importante se judecă la aceste 
instanțe (Tribunalul București, Curtea de 
Apel București și Înalta Curte de Casație și 
Justiție). Dar în lumea digitală care va lua 
locul în bună măsură lumii tangibile, în lumea 
inteligenței artificiale care va augmenta 
inteligența naturală (sper să nu-i ia și locul), 
în lumea afacerilor care se mută în mediul 
virtual, în lumea monedelor cripto, în lumea 
internetului, a rețelelor sociale, în lumea în 
care locul Homo Sapiens va fi luat de Homo 
Digitalis, a cunoaște dreptul proprietății 
intelectuale este esențial și cred că Homo 
Digitalis știe asta și știe că nu ar putea trăi 
în junglă. Adică într-o lume fără drept, iar 
în această lume importantă (poate cea mai 
importantă) va fi disciplina noastră.

Considerați că înțeleg românii suficient 
de bine ce reprezintă și ce importanță au 
drepturile de proprietate intelectuală, ce 
însemnătate are protejarea tehnologiilor, 
produselor, mărcilor comerciale, datelor 
și serviciilor rezultate din creația 
intelectuală?
Un studiu al celor de la Academia de Studii 
Economice făcut cu câțiva ani în urmă 
(vreo șapte sau opt, cred) a relevat o stare 
de lucruri îngrijorătoare. Mulți oameni nu 
auziseră de Oficiul Român pentru Drepturile 
de Autor, mulți oameni de afaceri încă nu 
știau ce face Oficiul de Stat pentru Invenții și 
Mărci.
Cei care fac azi afaceri au înțeles însă că 
mărcile sunt „sufletele” produselor și 
serviciilor pe care le oferă pieței, că „urâtul 
se vinde greu” (este titlul unei cărți a unuia 
dintre cei mai mari designeri și despre care 
se spune că a revoluționat industria SUA, pe 
numele lui Raymond Loewy), că invențiile îți 
oferă un avantaj real în raport cu concurența 
numai dacă sunt brevetate. Fiți însă optimist! 
Eu cred că vor veni vremuri mai bune, iar 
dacă nu vom înțelege noi cât de importantă 
este protecția creațiilor intelectuale, ne vor 
forța cei care conduc cu adevărat lumea să o 
facem și să respectăm drepturile creatorilor 

Mulțimea de probleme grave ce amenință 
omenirea nu va fi rezolvată decât de creatori 
și de creațiile lor intelectuale. De aceea eu 
cred, parafrazându-l pe Andre Malraux, 
că secolul al XXI-lea va fi al proprietății 
intelectuale sau nu va mai fi deloc pentru 
omenire. Și același este motivul pentru care 
spun că numai cei nepregătiți nu înțeleg rolul 
și rostul proprietății intelectuale și că numai 
pentru aceia proprietatea intelectuală mai 
este o „Cenușăreasă”.

Ați format și îndrumat, de-a lungul carierei 
dv. de avocat judecător, arbitru și mai ales 
de reputat dascăl, sute de tineri juriști. 
Există interes real din partea tinerilor pentru 
această nișă? Se predă Dreptul Proprietății 
Intelectuale în toate facultățile de drept din 
țară sau este un curs facultativ?
 V-ați amintit că am fost și judecător. Și da, 
am fost și mi-e tare dragă vremea în care 
am fost, și le spun studenților când stăm 
la taclale (de orientare profesională) că a fi 
judecător, judecător adevărat, este cel mai 
frumos lucru pe care-l poate face un jurist. Și 
ei mă întreabă: dar de ce ați plecat atunci? Și 
le răspund că mai frumos decât a fi judecător 
este să fii dascăl. Iar celor care au contribuit 
la plecarea mea le sunt recunoscător. Eu am 
avut însă dascăli și ca judecător. Oameni cu 
care am lucrat, de la care am învățat arta de 
a fi (bun) judecător și îi amintesc aici doar pe 
Gabriela Gaspar și pe regretatul Marin Popa, 
cu care ședințele de învățământ profesional 
(lunare și în care se dezbăteau probleme de 
drept și se făcea o analiză a soluțiilor din luna 
precedentă) erau extraordinare.
 Disciplină facultativă, spuneți? Nu cred! În 
patria drepturilor intelectuale (așa cum este 
considerată Franța, dar eu cred că trebuie 
recunoscut în egală măsură și Regatul 
Unit) este obligatorie. Eu știu sigur că la 
noi disciplina este obligatorie la București, 
Craiova, Timișoara, Iași, Constanța, Târgoviște 
și că școli doctorale în domeniul dreptului 
proprietății intelectuale sunt la București și 
la Craiova. Și sunt mândru că precedentul 
director general al Organizației Mondiale a 
Proprietății Intelectuale, australianul Francis 
Gurry, este primul doctor Honoris Causa al 
Universității „Nicolae Titulescu” din București 
și nu este o întâmplare asta. Este dovadă că 
Școala noastră Doctorală și Revista Română 
de Dreptul Proprietății Intelectuale sunt 

drept comun care, la origine, a fost un rapt 
căruia, din pudoare, îi spunem apropriere 
prin ocupațiune.
Mai cred însă că nu tot ce am creat este bun 
pentru omenire, deși, atunci când au făcut-o 
pentru prima dată, oamenii așa au crezut, 
neintuind efectele perverse ale multora 
din creațiile noi. Viața demonstrează că 
mașinismul a adus progres și bunăstare (nici 
azi nu pot fi contestate), dar a adus și dioxid 
de carbon în exces, iar Natura, nefăcând față 
la dezechilibrul pe care îl provoacă emisiile 
aparent nevinovate, a devenit de nestăpânit 
pedepsindu-ne cum știe și poate ea pentru 
răul ce-i facem. Viața ne arată că în ultimii 
100 de ani, plasticul a revoluționat industria 
și alimentația și ne-a cucerit prin costurile 
reduse și rezistență, dar azi deșeurile din 
acest material cu o durată de viață de 500 
până la 1.000 de ani ne sufocă și dacă nu 
îndreptăm starea de lucruri vom avea munți 
de plastic și mări acoperite de plastic.
Viața dovedește că am inventat pesticide și 
insecticide cu efecte perverse imposibil de 
remediat. Energia electrică, minunea care 
ne-a luminat și ne-a sporit puterea acum 
un secol și jumătate, se produce cu efecte 
nocive pentru natură și pare că omenirea nu 
înțelege că automobilele electrice (dacă nu 
sunt înainte de a fi făcute și după ce devin 
deșeuri la fel de poluante ca automobilele 
care funcționează cu combustibili fosili) au 
nevoie de energie electrică și o cursă nebună 
s-a declanșat deja pentru această energie, cu 
costuri în viitorul imediat pe care este greu să 
le previzionăm. Iar specialiștii susțin că, per 
total, o mașină electrică este responsabilă 
pentru mai mult dioxid de carbon decât un 
automobil cu motor diesel eficient.
În șirul de revoluții industriale care ne-au 
marcat în bine și în rău viața, neștiind care 
e de fapt mai mare, ultima este aceea a 
inteligenței artificiale, o lume în care Homo 
Sapiens nu are nicio șansă în fața Homo 
Digitalis, dar în care și acesta din urmă este în 
pericol. Spun asta Stephan Hawking, Stuart 
Russel (cea mai autorizată voce pe tema 
riscului inteligenței artificiale), Elon Musk, 
Bill Gates și mulți alții. După unii autori (Toby 
Walsh), în anul 2062 (când pe Marte va exista 
un oraș cu un milion de locuitori), sau chiar 
mai repede, inteligența artificială va depăși 
inteligența naturală, iar atunci pericolul 
dispariției oamenilor va fi real.
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produse/specialități tradiționale de o calitate 
excepțională (sybariții au dat o lege pentru 
protecția acestora acum 2.600 de ani), dar 
avem un număr nesemnificativ (sub 10) de 
denumiri de origine, indicații geografice 
de proveniență și denumiri de specialități 
tradiționale garantate înregistrate la nivelul 
Uniunii Europene.
Succesul fermierului din Sălaj care a 
înregistrat denumirea de origine „Telemea de 
Ibănești” este uriaș, dar este departe de a fi 
stârnit apetența altora pentru înregistrarea 
de astfel de semne indicative ale originii 
geografice. Da, trebuie bani pentru a pune pe 
picioare așa ferme și așa produse, iar statul 
nostru nu este deloc prietenos cu cetățenii 
săi.

O lungă perioadă, românii au purtat o 
„etichetă” jenantă: „pirații din Carpați”. S-au 
schimbat lucrurile în această privință? 
Suntem acum mai pregătiți să știm de frica 
legii, să ne cerem și să ne apărăm astfel de 
drepturi?

însă în domeniul nostru. Nu cred însă că stăm 
chiar rău la capitolul „respect al drepturilor” 
de proprietate intelectuală.
Cât despre emancipare... cred că și 
consumatorii, și producătorii de bunuri 
și servicii oferite pieței au crescut. Și pun 
această creștere și pe seama concurenței, 
a presiunii pe care aceasta o face asupra 
producătorilor. Adică într-o piață cu ofertă 
bogată, producătorii trebuie să se identifice 
pe ei și produsele lor, trebuie să facă posibilă 
în mintea consumatorului asocierea dintre 
un anumit produs și un anumit producător, 
iar acest lucru se face prin intermediul 
mărcilor și al indicațiilor de proveniență. Mie, 
bunăoară, îmi este ușor să aleg din oferta 
de produse lactate românești pe cele pe 
care le-am testat, le cunosc calitățile, am 
certitudinea acestei calități, iar la aceasta mă 
ajută mărcile pe care producătorii români de 
lactate le folosesc.
Nu facem nimic sau nu-i ajutăm destul pe 
producătorii români ca să învețe și să se 
promoveze pe ei și produsele lor. Avem 

și/sau ale titularilor de drepturi (care nu sunt 
întotdeauna creatorii).

Cum priviți evoluția și emanciparea 
mediului social și de business din ultimii ani 
cu privire la aceste drepturi în țara în care 
unul dintre dictoanele păguboase („Merge și 
așa!”) este adânc înrădăcinat?
Activitatea inventivă în România este 
redusă, noi fiind pe ultimul loc atât între 
țările membre ale Uniunii Europene, cât și 
între cele care sunt membre ale Convenției 
Brevetului European. În țară, numărul 
cererilor de brevete de invenție depuse la 
Oficiul de Stat pentru Invenții și Mărci este 
de aproximativ 1.000, adică a zecea parte din 
numărul de cereri de brevet ce se depuneau 
în urmă cu 33 de ani. Stăm mai bine la 
capitolul mărci, dar mulți deponenți sunt, și 
în acest caz, străinii. Slăbuț stăm și în ceea ce 
privește desenele și modelele industriale. În 
ceea ce privește creațiile protejate prin drept 
de autor, aș spune că aici suntem în pas cu 
inflația, pentru că se scrie mult. Nu destul 
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și așa este peste tot în lume. Este firesc 
să fie așa, de vreme ce gama creațiilor de 
expresie este foarte mare și pe măsură ce 
se dezvoltă tehnologiile, se adaugă, la cele 
care sunt, altele noi. Litigii generează mai 
ales exploatarea operelor muzicale, dar așa e 
pretutindeni.
Și uitați o poveste adevărată, frumoasă: în 
anul 1847 compozitorii Paul Henrion și Victor 
Parizot și scriitorul Ernest Bourget obișnuiau 
să ia masa împreună la restaurantul „Les 
Ambassadeurs”, local în care orchestra cânta 
melodiile lor spre deliciul tuturor mesenilor. 
Și în timp ce autorii muzicii plăteau mâncarea, 
patronii restaurantului nu remunera artiștii. 
Așa s-a născut un proces care, câștigat 
de autorii melodiilor, a profitat și altor 
compozitori, pentru că aceștia au dobândit 
dreptul la remunerație pentru orice utilizare 
a operelor lor. Un drept pentru a cărui 
valorificare a fost necesară înființarea unui 
organism de gestiune colectivă, Societatea 
Autorilor, Compozitorilor și Editorilor de 
Muzică – SACEM, cel mai evoluat și eficient 
organism de gestiune colectivă din Franța.
Mărcile fac însă obiect al celor mai multe 
și mai importante (la noi) litigii, ponderea 
celor care au ca obiect desenele și modelele 
industriale și invențiile fiind destul de redusă 
la noi.

propriu proștilor care se cred deștepți și care 
sunt, cred, cel puțin la fel de periculoși), să 
ne respectăm și să ne prețuim unii pe alții și 
să nu ne mai dorim să moară capra vecinului 
pentru că-i dă lapte.
În urmă cu câțiva ani, partide ale piraților din 
Germania și țările nordice au intrat nu doar în 
parlamentele naționale, ci și în cel al Uniunii 
Europene. Puțini știu asta la noi, dar mulți 
dintre noi arătăm cu degetul acuzator, unul 
la altul. România nu-i nici țara plagiatorilor, 
nici a piraților. Și dacă este ceva rău în ea, în 
noi, trebuie să conștientizăm și să îndreptăm. 
Trebuie să fim mândri și să ne respectăm unii 
pe alții. Am cercetat mult și am scris cu puțin 
timp în urmă despre plagiate și autoplagiate 
în Franța. Ați fi surprins aflând ce și de ce se 
întâmplă acolo și că semănăm până la punctul 
în care se consideră că Franța este raiul 
plagiatorilor.

Precum se știe, proprietatea intelectuală 
se împarte în două ramuri: proprietatea 
industrială, care cuprinde invențiile 
(brevetele), mărcile, desenele și modelele 
industriale și denumirile de origine, și 
drepturile de autor, care vizează operele 
literare și artistice. Prevalează în România 
interesul de a proteja drepturile de 
proprietate industrială sau există suficientă 
preocupare și pentru drepturile de autor, 
rezultate din creațiile artistice? Ce ajunge 
ca pondere majoritară în spețele din 
instanțe la această oră?
Eu cred că împărțirea ar trebui făcută în trei: 
(a) dreptul de autor, drepturile conexe și 
drepturile producătorilor de baze de date; 
(b) drepturile de proprietate industrială 
care privesc invențiile, modelele de utilitate, 
topografiile de produse semiconductoare 
și desenele și modelele industriale și (c) 
drepturile asupra semnelor utilizate în 
activitatea de comerț, din care fac parte 
numele comerciale, firmele, emblemele, 
mărcile, indicațiile de proveniență, în cazul 
acestora din urmă (spre deosebire de primele 
două) protejându-se folosința, iar nu creația 
în sine, care, dacă există, va fi protejată 
printr-un alt drept.
Mie îmi este în mod special drag dreptul de 
autor, pentru că acesta este cel mai complex, 
mai complet și mai amplu reglementat dintre 
toate drepturile de proprietate intelectuală 

Prin anii ’90 și ai celor de început ai 
secolului nostru începeam cursul de dreptul 
proprietății intelectuale cu un test de 
sinceritate, întrebându-i câți au calculatoare. 
Se ridicau toate mâinile (aproape). Și con-
ti nuam: și câți dintre voi aveți instalate pe 
calculator programe pe care le-ați achiziționat 
legal? Și se ridicau doar câteva mâini. Azi, la 
cele două întrebări răspunsul este diferit (și 
cred că și sincer) în sensul că toți folosesc 
programe pentru calculatoare pentru care au 
cumpărat licențe.
„Pirații din Carpați” erau săraci, neștiutori, 
nepregătiți. Am pus însă pirateria aceea 
mai ales pe seama sărăciei. Și nu cred că azi 
nu sunt mai mulți săraci ca atunci, ci mai 
mulți aceia care au conștientizat valoarea 
drepturilor creatorilor și faptul că acestea 
trebuie respectate și cei care de frica legii 
sau din pricina măsurilor tehnice de protecție 
aleg calea legală de exploatare.
V-am spus însă la început că proprietatea 
intelectuală e plină de povești, unele tragice și 
care ne ajută să înțelegem mai bine lucrurile 
și evoluția lor. Uite, pentru îmbogățirea 
fondului de carte al Bibliotecii din Alexandria, 
unul dintre regii din dinastia Ptolemeilor a 
dat ordin ca toți căpitanii de corăbii care 
acostau în port să predea Bibliotecii cărțile 
pe care le aveau la bord. În schimbul lor 
primeau, dacă primeau, o copie care nu 
era întotdeauna conformă cu originalul. Și 
metoda asta de deposedare de carte era 
adevărat act de piraterie și găsesc că aici este 
originea cuvântului care desemnează actele 
de reproducere neautorizată, contrafacerile. 
Hm! Contrafacerile, ce istorie lungă au! 
Știți că Inchiziția a fost înființată și pentru 
a se pune capăt comerțului rușinos pentru 
Biserica Creștină cu sacramente false?
Sincer, nu cred că am fost ori că suntem 
mai pirați decât alții. Cred că suferim de 
un sindrom al imposturii (este demonstrat 
științific că între 70 și 85 dintre creatori suferă 
de acest sindrom al negării propriei valori, al 
punerii succesului pe seama hazardului sau 
a unui concurs de împrejurări) și cred că asta 
ne face să vedem în jur numai impostură. 
Este greu să te vindeci de boala asta aparent 
nevinovată, dar nu ne-ar strica să încercăm 
să o facem și să reușim să o facem. Și să 
devenim conștienți de valoarea noastră reală 
(există și un sindrom numit Dunning-Kruger 
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În primăvara acestui an, România a fost 
recunoscută ca un partener de încredere 
deplină pentru Statele Unite ale Americii din 
punctul de vedere al protecției proprietății 
intelectuale pentru prima dată în peste 
25 de ani. Va fi această recunoaștere un 
argument care ar putea spori încrederea în 
mediul de afaceri din România?
Șeful Oficiului pentru Brevete și Mărci al 
Statelor Unite (USPTO) a fost în vremea 
administrației lui Donald Trump, un român, 
inginer și avocat, pe nume Andrei Iancu. Mi-
ar fi plăcut să ne fi ajutat și să avem statutul 
ăsta mai de mult. Iar dacă vă imaginați că 
în SUA proprietatea intelectuală (a altora) 
este sfântă, vă înșelați. Și am să vă dau 
două exemple. Primul: se atribuie insistent 
(și a devenit adevăr prin repetare) și este 
lăudat J.F. Kennedy pentru afirmația lui din 
discursul de învestitură: „nu întreba ce face 
țara pentru tine, ci întreabă ce poți face tu 
pentru țară”. Or afirmația aparține unui poet 
și filozof libanez, Khalil Gibran, care a murit 
în anul 1931. A doua este aceea de refuz de 
recunoaștere a dreptului exclusiv al Franței 
asupra denumirii de origine controlată 
asupra „Champagne”. Sigur, este un semn 
bun statutul de partener de încredere, dar 
cu siguranță îl meritam mai de mult.

Care sunt, din punctul dv. de vedere, 
prioritățile pe care ar trebui să le aibă 
în vedere statul român cu privire la 
proprietatea intelectuală în plan legislativ, 
organizatoric, pregătire și formare 
profesională, ca roadmap?
Avem legi ale proprietății intelectuale 
cârpite, urmare a unor modificări necesare, 
dar greu de urmărit acum. De aceea, eu 
cred că este momentul unei codificări 
noi. Un cod al proprietății intelectuale 
după modelul francez sau cel puțin o 
lege nouă a dreptului de autor și legi 
noi în proprietatea industrială (invenții, 
desene și modele industriale, topografii de 
produse semiconductoare, mărci, secrete 
comerciale).
Și mai este, cred, nevoie de o reorganizare a 
Oficiului de Stat pentru Invenții și Mărci și a 
Oficiului Român pentru Drepturile de Autor, 
dar și a Camerei Naționale a Consilierilor 
în Proprietate Industrială din România și a 
profesiei de consilier în proprietate industrială.

de broască, papirusul a luat locul tăblițelor 
de lut, pergamentul a luat locul papirusului, 
hârtia a luat locul pergamentului, iar 
suporturile electronice vor lua locul hârtiei. 
Ceea ce ar fi bine pentru sănătatea planetei, 
numai că, potrivit statisticilor, consumul de 
hârtie nu scade, ci crește continuu și încă 
într-un ritm alarmant. La fel s-a întâmplat cu 
mașina de tipărit și mașina de scris, înlocuite 
de imprimantele moderne și de calculatoare 
și care, fără îndoială, peste ani nu vor mai fi 
ceea ce sunt și cum sunt acum.
Acum îi dau dreptate Ecleziastului: nu-i nimic 
nou sub Soare! Socrate, de pildă, reproșa cu 
obidă zeului Toth, considerat inventatorului 
scrisului (dar Toth a negat acest lucru și 
drept a făcut!) că „tu, care ești părintele 
literelor, te-ai lăsat împins de sentimente și 
le-ai atribuit o putere exact contrarie față de 
cea care o posedă cu adevărat… Ai inventat 
un elixir nu al memoriei și al aducerii aminte 
și le oferi ucenicilor tăi numai aparența 
înțelepciunii și nu adevărata înțelepciune, 
pentru că ei vor putea citi multe lucruri fără 
să fie îndrumați și de aceea li se va părea 
că știu multe lucruri, când în realitate vor 
fi mai degrabă ignoranți”. Nu vă pare însă 
că mutând ce este de mutat, reproșul 
lui Socrate se potrivește calculatorului, 
internetului, lumii digitale?! Cu alte cuvinte, 
că nu-i nimic nou sub Soare?!
Este neîndoios că noile tehnologii facilitează 
creația, fixarea operelor, comunicarea lor,  
accesarea acestora din orice loc de pe pă-
mânt (erau ubicuitare și până acum, dar acum 
sunt, practic, instantaneu prezente peste tot) 
și că furtul intelectual este la îndemâna oricui 
are un calculator și acces la internet.
În lumea pe care o construim, Homo Digitalis 
va fi mai singur, mai lipsit de sentimente de 
prietenie, de dragoste, mai lipsit de emoții. 
Adică va semăna destul de mult cu o mașină, 
iar mașina va funcționa conform programării. 
Și semnalez aici faptul că se vorbește deja 
despre un drept al roboților, modelul invocat 
fiind cel al dreptului animalelor. Acum, în 
perioada de tranziție, cred că este mai greu, 
dar dacă este adevărat că acum se poate 
fura mai ușor, nu este mai puțin adevărat 
că mijloacele tehnice de protecție și cele 
de identificare a utilizărilor, inclusiv a celor 
de identificare a plagiatelor, sunt suficiente 
pentru a nu ne face griji prea mari.

Sunt sancțiunile prevăzute de legea română 
cu privire la contravențiile și infracțiunile 
de încălcare a drepturilor de proprietate 
intelectuală suficient de aspre încât să 
descurajeze astfel de practici? Nu auzim 
des în media despre hotărâri judecătorești 
definitive care să aplice amenzi răsunătoare 
sau pedepse cu închisoare pentru astfel de 
fărădelegi.
Eu nu cred în sancțiunile penale. Legea 
penală trebuie să fie ultima ratio. Cred în 
educație, în conștientizare, în bun simț și 
bună credință. Vespasian Pella a spus la noi 
că țara nu are nevoie de gâzi și de pușcării, 
ci de școli și cât mai mulți învățători. Este 
modelul urmat de finlandezi, la care cea mai 
mare pedeapsă care poate fi aplicată este de 
12 ani de închisoare la care se poate adăuga 
un spor de 3 ani. Închisoarea este justificată 
doar în cazul faptelor grave și a celor săvârșite 
repetat. Victimei încălcării unui drept de 
proprietate intelectuală nu-i folosește că 
autorul delictului stă în închisoare pe banii 
noștri, ai tuturor, inclusiv ai victimei. Îi 
folosește repararea prejudiciului încercat și 
descurajarea delincventului prin amenzi și/
sau obligarea la despăgubiri suplimentare în 
favoarea victimei.
În termeni pur tehnici, constatăm că legea 
dreptului de autor incriminează 41 de fapte 
ca infracțiuni, că legile proprietății industriale 
sancționează faptele de însușire a calității de 
inventatori și contrafacerile, că pedepsele 
pentru faptele de furt intelectual sunt mai 
mici decât cele pentru furtul altor bunuri. 
Și da, nu auzim de hotărâri de condamnare 
penală pentru încălcarea unor drepturi de 
proprietate intelectuală.

Este era digitală în care trăim o perioadă 
mai simplă sau mai complicată pentru cei 
dispuși să încalce drepturile de proprietate 
intelectuală? Se fură mai ușor la distanță, 
în timp record, se încalcă legea mai rapid 
sau există și un revers al medaliei – faptul 
că tehnologiile ajută la depistarea facilă a 
răuvoitorilor?
Proprietatea intelectuală are o... „proprie-
tate”, aceea de a fi canibală. Aceasta pentru 
că tot ce se creează nou ia locul a ceea ce 
a fost. Un exemplu edificator este cel al 
suporturilor pentru fixarea operelor. Tăblița 
de lut a luat locul pietrelor și carapacelor 
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Prin parteneriatul cu Organizația 
Mondială a Proprietății Intelectuale 
(WIPO), al cărei membru este OSIM, puteți 
depune cererile și urmări procedurile la 
oficiile din toate cele 114 state membre. 
Există din partea companiilor interes de 
a le reprezenta direct sau prin cabinetele 
asociate în țările precizate pentru 
a-și înregistra și apăra drepturile de 
proprietate intelectuală? 
Ca autoritate unică pe teritoriul României, 
cu rol unic în acordarea protecției 
proprietății industriale, în conformitate 
cu legislația națională în domeniu și cu 
prevederile convențiilor și tratatelor 
internaționale la care România este 
parte, OSIM transmite cererile de mărci 
internaționale la OMPI, examinează 
cererile de marcă internaționale înscrise în 
registrul mărcilor și, totodată, poate urmări 
în gazeta OMPI, stadiul soluționării tuturor 
cererilor de marcă ale statelor membre. 
Din practică, OSIM a constatat faptul că 
cea mai mare parte a numărului de cereri 
internaționale se face prin reprezentarea 
cabinetelor de proprietate industrială (PI).

Înregistrarea în Uniunea Europeană 
este soluția la care apelează cel mai 
des societățile din România. Din 2007, 
de când OSIM a fost acreditat direct, ați 
reprezentat titularii de mărci în peste 500 
de cazuri (procedurii de înregistrare sau 
litigii) în fața Oficiului European EUIPO 
(omologul OSIM cu gestionare la nivelul 
UE). Ce s-a schimbat fundamental pentru 
Oficiu după aderarea țării la UE? 

și Regulamentele de PI. Schimbările 
intervenite prin aderarea României la 
UE au fost benefice: în prezent există o 
practică unitară comună din punctul de 
vedere al examinării cererilor de marcă, 
suntem implicați în toate proiectele de 
convergență, care ne ajută în procedurile 
legate de domeniul mărcilor. Există o bază 
de date comună OSIM - EUIPO (TM VIEW),  
unde sunt transferate zilnic de către OSIM  
toate datele legate de stadiul mărcilor 
naționale depuse la înregistrare. 

OSIM este abilitat să verifice existența 
unei mărci, a unui titular sau portofoliul 

Litigiile având că obiect mărci ale Uniunii 
Europene, pentru care Regulamentul 
privind marca Uniunii Europene atribuie 
competențe tribunalelor de mărci ale UE, 
sunt de competența Tribunalului București, 
care judecă în prima instanță. În vederea 
executării în România a hotărârilor emise 
de Oficiul UE  pentru PI, executorii conf. art. 
110 alin. (1) din Regulamentul privind marca 
Uniunii Europene, verificarea autenticității 
este de competență Tribunalului București. 
Odată cu aderarea României la UE, OSIM 
a implementat modificările legislative, în 
sensul armonizării legislației naționale cu 
cea europeană, având la bază Directivele 

Digitalizarea este un pas firesc  
pentru nivelul tehnologic de azi și 
OSIM a făcut, în acest sens, pași uriași!  
Interviu cu MITRIȚA HAHUE, director general adjunct, Oficiul de Stat pentru Invenții și Mărci (OSIM)  
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pertinente și obiective și au venit în sprijinul 
titularilor/solicitanților de drepturi PI.  
Aș putea să-l numesc a fi un câștig de 
ambele părți, prin schimbul de experiență, 
prin contribuția adusă de grupurile de lucru 
din partea CNCPIR care au participat activ 
la implementarea modificărilor legislative 
în vederea armonizării cu legislația 
europeană. 
Cele două instituții de profil, OSIM și ORDA, 
desfășoară acțiuni comune de promovare 
a drepturilor PI, existând în acest sens și 
un protocol de colaborare asumat de cele 
două instituții.
Agențiile de PI, cabinetele de avocatură, au 
contribuit în ani la o mai bună colaborare 
cu OSIM; aceasta s-a văzut în decursul 
anilor, aceștia fiind prezenți în număr foarte 
mare la seminariile organizate de OSIM, 
unde există posibilitatea schimburilor de 
idei, dar și prezentarea de lucrări de mare 
însemnătate și interes pentru domeniul PI. 
Legătura este una fructuoasă și deschisă, 
care s-a consolidat de la an la an. Nu aș 
putea să-mi asum existența unor probleme 
dificile care ar exista între toți actorii 
participanți la dezvoltarea domeniului 
PI, deoarece lucrurile mici s-au rezolvat 
de fiecare dată printr-o comunicare și 
înțelegere din partea ambelor părți. 

Experiența de peste 15 ani a unei echipe 
dedicate de consilieri în proprietate 
intelectuală, membrii ai Camerelor din 
România și Uniunea Europeană, împreună 
cu avocați din barourile din România, 
Olanda și SUA, oferă soluții juridice la 
obiecțiile sau avizele emise de oficiile de 
proprietate intelectuală sau la situațiile 
potențial litigioase. Reușiți să fiți de real 
ajutor titularilor de mărci, brevete sau 
drepturi de autor, așa încât soluțiile pe 
care le propuneți să evite instanțele sau 
curțile de arbitraj? 
Legat de experiența echipei care activează 
în domeniul PI (consilieri PI și avocați 
etc.), membrii Camerei din România și UE 
– toți sunt valoroși prin soluțiile juridice 
emise; valoarea s-a câștigat în timp și DA, 
specialiștii dedicați acestui domeniu aplică 
de fiecare dată cadrul legal privind protecția 
dreptului de proprietate industrială, prin 

de drepturi în România sau în orice altă 
țară, ca parte esențială a diligențelor 
de apărare a drepturilor. Rezultatul 
diligențelor reprezintă un raport de 
cercetare ale cărui aspecte esențiale se 
discută înainte de începerea efectivă a 
demersurilor pentru a nu lungi procedura 
sau a genera costuri inutile.  Apelează 
regulat firmele din România la astfel de 
servicii? 
OSIM efectuează la cerere, printr-o 
solicitare transmisă de orice persoană 
interesată, cercetări documentare care 
reflectă existența unei mărci anterioare 
sau un portofoliu de mărci. Ca urmare a 
schimbărilor legislative conform noilor 
reglementări europene, baza de date 
legată de domeniul mărcilor este online, 
se poate accesa de către orice persoană 
interesată și se pot face anumite căutări 
privind existența unor denumiri de mărci, 
titulari etc. 
Cabinetele de proprietate industrială, 
avocați etc., prestează servicii la cererea 
titularilor de drepturi de proprietate 
industrială privind monitorizarea mărcilor. 
În ceea ce privește numărul acestor 
solicitări de cercetări documentare, 
acesta a scăzut, ponderea cea mai mare a 
solicitărilor fiind reprezentată de cererile 
care provin din partea organelor de 
poliție, vamă etc., pentru confirmarea 
sau infirmarea suspiciunilor că anumite 
denumiri de marcă aparțin sau nu 
anumitor titulari. 

Cum colaborați cu Camera Națională a 
Consilierilor în Proprietate Industrială 
din România (CNCPIR), cu Oficiul pentru 
Drepturi de Autor (ORDA), dar și cu 
agențiile de proprietate industrială și 
cabinetele de avocatură de profil? Care 
sunt problemele cele mai dificile în 
aceste relații?
Colaborarea OSIM-CNCPIR este și va 
rămâne una constructivă și eficientă. Prin 
dialog și comunicare cu reprezentanți ai 
Camerei au fost aduse îmbunătățiri în tot 
ceea ce înseamnă bunul mers al cererilor 
din piață. 
Propunerile venite din partea repre-
zentanților CNCPIR au fost întotdeauna 

luarea celor mai bune decizii pentru titularii 
de drepturi PI și vin în ajutorul acestora cu 
cele mai bune variante.
Cât despre evitarea în totalitate a 
instanțelor de judecată, acest fapt este 
imposibil. Consider că trebuie respectate 
toate opiniile factorilor implicați în 
acordarea și protecția drepturilor de PI. 

Care sunt prioritățile OSIM  
pe termen mediu? 
Digitalizarea este un pas firesc pentru 
nivelul tehnologic dobândit de fiecare 
dintre noi.
În desfășurarea activităților care îi sunt 
trasate, OSIM are un plan de acțiuni pentru 
atingerea obiectivelor generale. Și OSIM a 
făcut, în acest sens, pași uriași și continuă 
acest demers al digitalizării.
Suntem o instituție de stat care oferă 
posibilitatea accesării unor informații 
legate de domeniul proprietății industriale 
(brevete de invenție, mărci, desene și 
modele, topografii ale circuitelor integrate 
și modele de utilitate) în format online. 
Enumerăm aici posibilitatea de a depune 
online cereri de înregistrare brevete, 
mărci, desene și modele, plățile online 
etc. Asigurăm garanția confidențialității 
și a realizării lucrurilor într-o manieră 
standardizată și automată, nu manuală. 
Continuarea modernizării bazelor de 
date privind întregul domeniu de PI, 
participarea activă în proiectele de 
convergență cu EUIPO, finalizarea, în 
premieră, a bazei de date pentru mărcile 
internaționale sunt alte obiective clare 
pentru noi. 
Avem în derulare anumite proiecte care ne 
permit și ne vor permite o uniformizare a 
cadrului național cu cel european privind 
procedurile de examinare, posibilitatea 
accesării automate a tuturor documentelor 
care trebuie emise către titulari/solicitanți 
de drepturi PI ș.a... 
Creșterea calității activităților desfășurate 
de OSIM reprezintă unul dintre obiectivele 
generale și urmărim acest lucru cu maxi-
mă responsabilitate. Scopul nostru este 
îndeplinirea tuturor obiectivelor generale, 
pentru ca instituția să prospere și să satis-
facă cele mai sensibile cerințe ale societății.

TURNUL DE VEGHE
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Avem rezultate foarte bune de fiecare 
dată atunci când alegem alte căi decât 
cele foarte bătătorite, când reușim să 
inovăm în practica aceasta și rezolvăm 
cazuri dintre cele mai complicate ale 
clienților.  
Este o continuă provocare să fim foarte 
activi în acest domeniu, fiind obligați 
să fim la curent cu spețele la nivel 

Sunteți atât fondator, cât și Managing 
Partner al societății Grecu & Asociații 
– o casă de avocatură cu ambiții și 
rezultate pe măsură. V-ați poziționat 
firma din capul locului într-o postură 
de consilier dedicat mediului de 
afaceri. Cum ar trebui prezentată 
organizația dv. azi, pe înțelesul celor 
care au nevoie de asistență juridică în 
afaceri?
Am plecat la drum în 2006, cu un 
cabinet de avocatură și o agenție de 
proprietate intelectuală cu gândul de 
a sprijini afacerile. Nu ne-am orientat 
nici un moment spre persoanele fizice, 
motiv pentru care de atunci activăm 
doar pe partea de business, pentru 
care acordăm asistență juridică full 
range.  Practicăm, așadar, dreptul 
afacerilor, în care dreptul proprietății 
intelectuale reprezintă o „felie” foarte 
mare și foarte importantă din volumul 
activității noastre.

Cel puțin de la distanță, aria de 
practică „Proprietate Intelectuală” nu 
pare a fi la fel de ofertantă pentru o 
casă de avocatură precum alte domenii 
în care spețele sunt mai multe și mai 
arzătoare. Cum ați ales să vă dedicați, 
cu un grup de avocați și consilieri 
specializați, acestei zone?
Cred că totul se creează și se formează 
după chipul și asemănarea fondatorului. 
Domeniul Proprietății Intelectuale 
presupune foarte multă creativitate, ima-

gi nație, o curiozitate absolută, impune să 
fii mereu în cunoștință de cauză, avizat și 
informat la zi în legătură cu tot ceea ce e 
nou la nivel național, dar și internațional 
– european, mai ales. Ramura aceasta 
mi se potrivește foarte bine mie. Eu fiind 
fondatoarea organizației, a fost natural 
ca echipa și colegii să urmeze această 
linie, care cere foarte multă creativitate. 

„Oricine își poate apăra drepturile de proprietate  
intelectuală, dar fără un specialist, rezultatul nu e 
același. Dacă privești pe internet cum se scoate o 
măsea, ți-o scoți singur sau te duci la un specialist?” 
Interviu cu av. ELENA GRECU, Managing Partner, Grecu & Asociații
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observat la cunoștințe, rude, prieteni, 
mai citesc despre pașii care trebuie 
urmați pe o cale sănătoasă și minim 
protejată în afaceri. Unii au mai auzit 
despre câte o marcă furată, despre câte 
un șantaj privind înregistrarea mărcii, 
când se solicită bani pentru cesionarea 
acesteia, despre câte un domeniu de 
internet care folosește fără drept o 
marcă etc. 
Deși lucrurile au evoluat într-o direcție 
pozitivă, în continuare este mult loc de 
educație în domeniu, la care contribuim 
și noi, cu pasiune. Chiar suntem o rotiță 
în acest angrenaj și simțim că am pus 
umărul, că lucrurile se-nvârtesc!

Ce putem spune publicului despre 
NOMENIUS? 
Agenția de Proprietate Intelectuală 
NOMENIUS este, practic, un 
departament foarte bine integrat 
în societatea de avocatură Grecu 
& Asociații. Este o entitate care 
funcționează distinct, ca membru al 
Camerei Naționale a Consilierilor în 
Proprietate Industrială (CNCPIR). Am 
ales brandul NOMENIUS fiindcă sună și 
vorbește celor avizați așa cum ne-am 
dorit – înseamnă, în limba latină, 
„numele drept” sau „numele bun”, dar 
poate fi privit și invers, desemnând 
„dreptul numelui”. 

Echipa NOMENIUS asistă sau  
reprezintă, atât prin redactarea 
documentelor necesare, cât și în faza 
de negocieri sau în fața instanței 
de judecată în cazul contractelor de 
cesiune a drepturilor patrimoniale 
de autor asupra oricărei opere, de 
cesiune/licență asupra mărcilor, 
desenelor și modelelor industriale 
și asupra invențiilor, contracte de 
editare, de închiriere a unei opere  
sau reproducere a unei opere de 
artă sau a aplicațiilor software. 
Ce prevalează din această listă în 
activitatea colegilor din  
această nișă?
Ne-ar plăcea să luptăm în mai multe 
cazuri care ar cere protejarea drepturilor 

Îmi amintesc că în 2006, când explicam 
clienților faptul că e necesar să-și 
înregistreze marca, primeam invariabil 
un refuz. Majoritatea erau de părere 
că doar societățile mari trebuie să-și 
înregistreze marca, insistând pe 
faptul că au alte griji și priorități. Da, 
atunci vedeau înregistrarea mărcii ca 
ultimă necesitate. Astăzi, după 16 ani, 
mai bine mai târziu decât niciodată, 
clienții înțeleg să-și înregistreze marca 
încă de la început de drum! Este o 
schimbare importantă în mentalitatea 
antreprenorilor. 
Mai mult, a dispărut și concepția falsă, 
potrivit căreia înregistrarea mărcii este 
un pas foarte costisitor. La această oră, 
înregistrarea mărcii (onorariu + taxe) la 
nivel național costă până în 500 euro, iar 
la nivel european ,̈ până în 1.500 euro. 
Costul nu este nici pe departe prohibitiv, 
așa cum nu a fost de altfel niciodată. 
Erau însă, pe atunci, mai puțin exercițiu 
în afaceri, mai multe prejudecăți și, de 
multe ori, mai puțini bani de pornire. 
Astăzi, majoritatea se inspiră din 
parcursul altora – urmează algoritmul 

european, cu hotărârile pronunțate, 
cu modificările de ordin legislativ 
și normele aferente, cu istoricul 
cauzelor etc. Spețele analizate de către 
organismele europene ne ajută de 
foarte multe ori și apelăm la acestea în 
fața atât a OSIM-ului, cât și a instanțelor 
de judecată. 
Dincolo de cazurile de care ne ocupăm, 
suntem preocupați să reflectăm ideile, 
situațiile inedite cu care ne confruntăm, 
dar și propunerile de ordin profesional 
în diverse articole și cărți de specialitate, 
care au primit de multe ori aprecieri și 
recunoaștere din partea specialiștilor în 
domeniu. Facem toate aceste lucruri și 
ne asistăm clienții din plăcere.  
Cu siguranță că succesele noastre sunt 
în bună măsură explicate în acest fel. 

Sunt clienții conștienți de importanța 
menținerii și apărării drepturilor 
lor de proprietate intelectuală sau 
ei descoperă acest lucru abia când 
dau de necaz? S-a format, în timp, un 
minimum de cultură pe această temă în 
mediul autohton de business?
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înregistra o marcă, cei intersați pot 
contracta un consilier în proprietate 
industrială sau pot solicita OSIM, 
contra cost, o cercetare privind mărcile 
asemănătoare deja înregistrate. 
După analiza raportului efectuată de 
unui consilier avizat în probleme de 
proprietate intelelectuală/industrială, 
se poate ajunge la o concluzie mult 
mai clară privind alegerea corectă a 
mărcii propuse. Pot fi cercetate bazele 
de date naționale (OSIM), europene 
(EUIPO), dar și internaționale (WIPO). 
Teoretic, orice societate poate cerceta și 
analiza pe cont propriu datele obținute, 
dar rezultatele nu ar fi aceleași. Dacă 
privești pe internet cum se scoate o 
măsea, ți-o scoți singur sau te duci la un 
specialist? 

Există vreun client care este dispus 
să anunțe public colaborarea cu dvs., 
care înțelege foarte bine ce derivă din 
protejarea și respectarea drepturilor de 
proprietate intelectuală?
Unul dintre clienții noștri preferați, 
care ne lasă să și vorbim despre el, 
fiind foarte deschis pe partea de 
apărare a drepturilor de proprietate 
intelectuală este titularul brandului 
„Gașca Zurli”, cea mai mare companie 
privată de evenimente pentru copii, 
din România. Acesta se confruntă cu o 
problemă acută: aproape lunar apare pe 
undeva, prin țară, în social media, câte 
o Fetiță Zurli, câte cineva cu o idee de 
a înființa un loc de joacă Zurli sau care 
să folosească costumele sau păpușile 
Zurli etc. Noi apărăm foarte strict aceste 
drepturi de proprietate intelectuală – 
atât mărci, cât și desene sau modele 
industriale. Dacă nu am face asta și 
peste tot am auzi de „Zurli”, brandul s-ar 
bagateliza, nu ar mai avea credibilitate și 
nu ar mai trezi același interes.

Dacă apărați aceste drepturi și câștigați, 
ce rezultă din această muncă? 
Sigur, obținem în instanțele specializate 
unele prejudicii, unele despăgubiri care 
se cuvin și se plătesc clienților noștri. 
Dar până la judecată, formulăm opoziții 
la OSIM și mărcile parazit nu se mai 

colaborăm și cu UNBR, cu Baroul 
București, mergem în universități, 
încercăm să creștem gradul de cultură 
de profil în rândurile viitorilor absolvenți 
de Drept, Marketing, Management etc. 

Desigur, colectivul NOMENIUS 
urmărește Buletinele periodice de 
Proprietate Industrială în scopul 
determinării încălcării drepturilor 
clienților în vederea formulării de 
opoziții în fața Comisiei Opoziții din 
OSIM. Se întâmplă des să fie necesare 
astfel de formulări de opoziții față de 
depunerea spre înregistrare de către 
terți a mărcilor și desenelor industriale 
care le încalcă drepturile?
Până acum 10 ani, OSIM era o barieră 
în calea intențiilor de înregistrare 
a mărcilor care erau identice sau 
asemănătoare cu mărcile înregistrate. 
De exemplu, dacă cineva dorea 
să înregistreze marca Coca-Cola, 
OSIM oprea acest demers. Intrând 
sub umbrela europeană, odată cu 
modificarea legii, se consideră că 
statul (OSIM, în cazul României) nu 
trebuie să mai fie o barieră și că 
persoanele fizice sau juridice însele 
trebuie să-și apere drepturile. Așa s-a 
făcut că OSIM nu a mai continuat să 
fie „câine de pază” al mărcilor, cum 
era considerat înainte. Acum, marca 
se publică și dacă nu se formulează 
opoziții, ea se înregistrează. Revenind 
la exemplu, dacă Coca-Cola nu și-ar 
monitoriza marca, atunci am vedea 
foarte multe feluri de mărci cu acest 
nume pe piață. Fiecare societate mare 
are bugete foarte importante pentru 
asemenea opoziții fiindcă oricât de 
greu ar fi crezut, se depun în continuare 
mărci deja notorii la înregistrare! Cu 
cât o marcă este mai cunoscută, cu atât 
mai mult trag și alții să se „inspire” din 
ea. Cu cât se investește mai mult în 
publicitate, cei care vor să paraziteze 
acel brand sunt mai dispuși să o facă, 
pe diverse paliere. De aceea, pentru 
o protecție mai bună, mărcile se 
înregistrează pe mai multe clase, ceea 
ce incumbă și cheltuieli mai mari.
În fine, aș mai spune că înainte de a 

de autor pentru artiști, de exemplu. Dar 
realitățile din piață sunt diferite, așa stau 
lucrurile, arta și artiștii sunt prețuiți așa 
cum sunt la noi, va mai trece multă apă pe 
Dâmbovița până când ne vom alinia așa 
cum se cuvine și în privința respectării și 
protejării drepturilor de autor. 
Cert este că proprietatea intelectuală 
reprezintă astăzi în proporție de 75% 
activități legate de mărci, iar restul sunt 
cazuri care țin de drepturi de autor, 
desene și modele industriale, inovații 
și invenții etc. Mărcile și domeniile de 
internet prevalează, fiindcă aici vorbim 
despre comerț, iar oamenii de afaceri 
au mai multă grijă să își protejeze 
activele. 
La nivel internațional, mai ales euro-
pean, avem o activitate curentă, porțile 
ni s-au deschis. În 2007, când România a 
fost admisă în Uniunea Europeană, noi 
toți am devenit consilieri europeni în 
probleme de Proprietate Intelectuală, 
putând depune mărci la înregistrare la 
nivel de Uniune și intra nestingheriți 
în toate procedurile de specialitate 
(opoziții, contestații etc.). Acest lucru 
ne ajută enorm – mulți își doresc 
înregistrarea mărcii la nivel european, 
mai cu seamă magazinele online, de 
exemplu. Sunt și multe cazuri în care 
chiar dacă 90% din business se face la 
nivel intern, decidenții aleg, dintr-un 
simț de prevedere, și înregistrarea și 
protejarea mărcii la nivel european, în 
vederea unor extinderi ulterioare. 

Aveți o relație directă și formală 
cu Oficiul de Stat pentru Invenții și 
Mărci (OSIM), cu Camera Națională a 
Consilierilor în Proprietate Industrială 
din România (CNCPIR), cu Oficiul pentru 
Armonizarea Pieței Interne (OHIM/
OAPI), chiar și cu Organizația Mondială a 
Proprietății Intelectuale (WIPO/OMPI)?
Colaborăm foarte bine cu toate aceste 
entități enumerate, atunci când este 
cazul. Răspundem solicitărilor și inter pe-
lărilor, suntem activi atunci când suntem 
solicitați, ne străduim să ne păstrăm 
o carte de vizită pe care clienții să o 
aprecieze. 
Avem o bună relație cu aceste instituții, 
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Există concurență semnificativă în 
piața serviciilor de asistență juridică 
de profil?
Suntem puțini în piață și ne cunoaștem 
foarte bine. Suntem cu toții, tot timpul, 
prezenți în secțiile specializate, la OSIM, 
peste tot unde se dezbat probleme legate 
de această arie de practică. Eu cred că 
există aici în continuare loc de creștere. 
În Germania, de exemplu, există agenții 
și societăți de avocați pe acest domeniu 
în care lucrează chiar și câte 1.000 de 
persoane. Nu știu dacă există o estimare 
a numărului avocați cu aplecare spre PI în 
România, cred că nici UNBR nu are o astfel 
de cercetare, deși poate nu ar strica una. 
În general, în cazurile despre care vorbim, 
e nevoie atât de avocați, cât și de consilieri 
în proprietate intelectuală. 
Avantajul nostru, al celor de la Grecu & 
Asociații și NOMENIUS, este acela că noi 
avem ambele categorii de specialiști, 
putând merge alături de client de la 
primul pas, de la înregistrarea mărcii, 
ca procedură administrativă, până în 
instanță, apărându-i drepturile.  

Legislația este la zi, fiind pe model 
european, suntem la fel ca toate 
statele membre UE. Pe partea 
de aplicare însă mai sunt lucruri 
de îmbunătățit. Se lucrează la 
digitalizarea proceselor, așa încât să 
nu mai lucrăm cu hârtii, să nu mai 
folosim ștampile ș.a.m.d. Pas cu pas, 
mergem pe drumul cel bun! 

Din ce verticale de business provin 
clienții dvs.?
Ne-am uitat recent pe niște  
situații și am constatat ca o parte 
importanta dintre clienți provine de 
la unele recomandări ale colegilor 
avocați care nu au ca arie de practică 
Dreptul Proprietății Industriale. 
Ponderea cea mai mare au, cum am 
mai amintit, cei din comerț, cei mai 
expuși riscului de a se confrunta cu 
mărci similare pe piață, dar și cei din 
HoReCa, media etc.,  
mai rar din producție industrială, 
societăți care vând B2B și își modifică 
marca mai rar.

înregistrează.  Sumele obținute drept 
compensații sunt din ce în ce mai mari. 
E adevărat, este posibil ca societatea 
în culpă, care se ocupă cu activități 
„neortodoxe”, să dispară pe parcursul 
procesului, dar riscuri sunt peste tot. 

Există instanțe specializate pentru 
judecarea spețelor de proprietate 
intelectuală?
Da, există secții specializate în cadrul 
Tribunalului București și în cadrul Curții 
de Apel București. În țară nu se judecă 
astfel de cauze, Tribunalul București fiind 
singurul care are competențe în acest 
domeniu. Singurele excepții se referă la 
spețele care au ca obiect contrafacerile, 
care se judecă la sediul pârâtului (cel 
care a contrafăcut marca), iar acolo ar fi 
nevoie ca judecătorii să se specializeze și 
în domeniul proprietății intelectuale. 

Considerați că legislația în domeniu 
este azi suficentă pentru soluționarea 
cu celeritate a cazurilor cu care vă 
confruntați?
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Stimate dle director general, felicitări 
pentru promovare! Pentru început, vă 
rugăm să ne spuneți câte ceva despre 
nou-înființata Autoritate Vamală Română.
Vă mulțumesc! Așa cum era firesc, 
Autoritatea Vamală Română (AVR) a 
reapărut ca entitate de sine stătătoare 
în subordinea Ministerului Finanțelor, ca 
organ de specialitate al administrației 
publice centrale în domeniul vamal, fiind o 
instituție publică cu personalitate juridică, 
așa cum de altfel este în majoritatea 
statelor membre ale U.E.
Prin adoptarea în Parlamentul României 
a Legii nr. 268/2021 privind înființarea 
Autorității Vamale Române, au fost create 
premisele pentru demararea unei reforme 
reale a administrației vamale și realizarea 
unui cadru organizatoric și funcțional 
unitar al Autorității Vamale care să 
asigure o soluție viabilă de administrare și 
coordonare integrată a activității vamale și 
a resurselor bugetare alocate și, totodată, 
o creștere a eficienței și a capacității 
operative în combaterea fenomenelor 
de criminalitate transfrontalieră, fraudă 
vamală și evaziune fiscală.
Ca element de noutate, Strategia privind 
reforma autorității vamale 2022 – 2024 
prevede o administrație vamală inovatoare 
și eficientă, parteneră a comerțului 
onest, capabilă să protejeze interesele 
financiare, de siguranță și securitate ale UE 
și României, în colaborare cu alte agenții 
guvernamentale sau internaționale și care 
să dispună de instrumentele necesare 
pentru a răspunde în situațiile de criză 
și pentru a face față noilor exigențe în 
materie de politici publice.

România s-a situat întotdeauna în fruntea  
topurilor în ceea ce privește mărfurile  
contrafăcute reținute și distruse
Interviu cu IOAN ALEXANDRU DUDU, director general al Direcției Generale Coordonare Control Vamal, Autoritatea Vamală Română

„BORDERS DIVIDE, CUSTOMS CONNECT”
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ale angajaților, pentru a permite 
administrației vamale să evolueze în 
paralel cu comerțul internațional, pentru 
a continua să ofere protecția pe care o 
așteaptă atât cetățenii, cât și operatorii 
economici și guvernele.
Autoritatea Vamală Română este, la 
acest moment în măsură să răspundă 
unor provocări sistemice și strategice, 
cum ar fi schimbările rapide din 
lumea globalizată și din mediul vamal, 
intensificarea comerțului ilicit și 
promovarea dezvoltării durabile. 
Actuala pandemie de COVID-19 a 
demonstrat că este necesar ca autoritățile 
vamale să reacționeze rapid și să se 
adapteze la noile situații, prin activități 
punctuale de facilitare a circulației 
transfrontaliere a medicamentelor și a 
vaccinurilor de o importanță critică având 
în vedere situația existentă.
Recunoscând că inițiativele strategice se 
schimbă de-a lungul timpului, protecția 
drepturilor de proprietate intelectuală, cu 
precădere cele de proprietate industrială, 
este pentru Autoritatea Vamală Română o 
prioritate strategică orientată spre viitor.

pentru a asigura o mai bună securitate 
și siguranță pentru cetățeni, precum și 
pentru a facilita comerțul legal;

• sprijinirea țărilor UE în schimbul 
de informații care ar putea fi utile 
agențiilor vamale;

• asigurarea faptului că mărfurile pot 
circula liber dintr-un stat membru în 
altul pe piața unică a UE.

Astăzi, vama se confruntă cu un mediu 
economic în plină expansiune și cu o 
schimbare foarte rapidă: modele de 
producție și consum în plină evoluție, 
schimburi comerciale internaționale 
sporite, amenințări globale precum 
terorismul, crima organizată, schimbarea 
climatică și noi pericole, cum ar fi 
comerțul cu produse periculoase și 
contrafăcute. Pentru a permite vămii 
să își îndeplinească rolul în acest 
mediu complicat, s-a lansat o reformă 
ambițioasă, bazată pe obiective 
strategice, care vizează adaptarea 
organizării și realocarea resurselor 
într-o manieră competentă și eficientă, 
modernizarea metodelor de lucru și 
dezvoltarea competențelor profesionale 

Potrivit prevederilor art. 3 al 
Regulamentului (UE) Nr. 952/2013 al 
Parlamentului European și al Consiliului 
de stabilire a Codului vamal al Uniunii, 
„autoritățile vamale sunt responsabile, în 
primul rând, de supravegherea comerțului 
internațional al Uniunii, contribuind la un 
comerț echitabil și deschis, la punerea în 
aplicare a dimensiunii exterioare a pieței 
interne, a politicii comerciale comune și 
a celorlalte politici comune ale Uniunii cu 
un impact asupra comerțului, precum și 
la securitatea de ansamblu a lanțului de 
aprovizionare”.
Făcând parte din Uniunea vamală, unde 
statele membre aplică aceleași tarife 
pentru mărfurile importate pe teritoriul 
lor din restul lumii și nu aplică niciun tarif 
intern, odată ce mărfurile au fost vămuite, 
acestea pot circula liber sau pot fi vândute 
oriunde pe teritoriul vamal al UE.
Politica vamală a UE se axează în prezent 
pe următoarele domenii:
• asigurarea faptului că toate statele 

membre colaborează eficace și 
eficient în cadrul uniunii vamale;

• propunerea de legi și de proceduri 
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Ce v-a determinat să alegeți cariera de 
inspector vamal la echipele mobile, de 
când lucrați în cadrul vămii și care a fost 
parcursul dumneavoastră profesional?
Cariera mea a început în vamă, cu o 
succesiune evolutivă de activități și poziții 
profesionale, plecând de la inspector 
vamal la echipe mobile, activități și roluri 
care mi-au dezvoltat, de-a lungul timpului, 
aptitudinile, cunoștințele și competențele 
bazate pe pregătire și experiență. 
Desigur, cariera înseamnă dezvoltare, 
avansare, progres, dar într-o funcție 
publică trebuie să ne raportăm la cadrul 
legal stabilit pentru susținerea acesteia și 
aceasta implică atât elemente de natura 
organizațională, cât și elemente de 
natură individuală, reliefată prin abilități, 
aptitudini, competențe, cunoștințe, com-
portamente care definesc evoluția mea.
După parcursul de la vamă, am fost cooptat 
la Oficiul Național pentru Jocuri de Noroc, 
încă de la înființare, în anul 2013, unde am 
pornit de la funcția de inspector, ajungând 
în poziția de director general adjunct, 
al Direcției Generale Supraveghere și 
Control, pentru ca mai apoi să mă întorc la 
Autoritatea Vamală Română.

Domnule director general, ce ne puteți 
spune despre respectarea drepturilor 
de proprietate intelectuală în România 
și care sunt atribuțiile AVR în acest 
domeniu?
Deși sunt reglementate de diverse legislații 
naționale și internaționale, drepturile de 
proprietate intelectuală (DPI) intră și sub 
incidența legislației Uniunii Europene.
Autoritatea vamală din România are 
competențe în ceea ce privește asigurarea 
respectării DPI cu privire la mărfuri care, 
în conformitate cu Regulamentul (UE) nr. 
608/2013, sunt pasibile de supraveghere 
vamală sau control vamal și de a desfășura 
controale adecvate cu privire la astfel 
de mărfuri în vederea împiedicării 
operațiunilor care încalcă legislația privind 
drepturile de proprietate intelectuală.
Regulamentul (UE) nr. 608/2013 
împuternicește autoritățile vamale ale 
UE să rețină mărfurile suspectate de 
încălcarea unui DPI conferit de legislația 

UE sau națională de DPI și care se află sub 
control vamal sau supraveghere vamală.
Obiectivul este de a preveni și combate 
fraudele materializate în „introducerea pe 
piața internă a mărfurilor care încalcă DPI” 
și de a adopta măsuri în acest scop „fără a 
împiedica libertatea comerțului legitim”.

AVR conlucrează cu consilierii în 
proprietate industrială din România? 
Care sunt cele mai dese sau cele mai 
remarcabile cereri ale titularilor de 
drepturi de proprietate industrială din 
ultima vreme?
Colaborarea cu titularii DPI se realizează 
prin intermediul Consilierilor în Proprietate 
Industrială - reprezentanții acestora și 
casele de avocatură, iar AVR a acordat 
dintotdeauna o atenție deosebită 
acestui domeniu, combaterea pirateriei 
și a contrafacerilor fiind o prioritate a 
autorității vamale.
Conform prevederilor legale în vigoare, 
la solicitarea consilierilor în proprietate 
industrială, AVR dispune stoparea loturilor 
de mărfuri care au mărci contrafăcute, 
conțin desene și modele industriale 
protejate în țara noastră sau pe teritoriul 
UE, încalcă brevetele de invenție sau pot fi 
folosite ca mărfuri care încalcă principiile 
concurenței loiale.

Concret, în ce constă activitatea 
inspectorilor din cadrul AVR, prin care 
se asigură respectarea drepturilor de 
proprietate industrială la noi în țară?
Autoritățile vamale pot acționa pe 
baza unei „cereri de intervenție” (AFA) 
solicitată de consilierul în proprietate 
industrială (reprezentantul deținătorului 
de drepturi) sau din proprie inițiativă 
așa-numita acțiune „din oficiu”, în baza 
prevederilor art. 18 din Regulamentul 
(UE) nr. 608/2013.
O cerere de intervenție se depune 
autorității vamale - serviciului vamal 
competent (SCCMRP), de către persoanele 
îndreptățite să inițieze proceduri legale 
pentru stabilirea unei încălcări a DPI, care 
în cele mai dese cazuri sunt consilieri 
în proprietate industrială. Cererile de 
intervenție naționale pot fi depuse în orice 
stat membru al UE, solicitând autorităților 
vamale să se ia măsuri în acel stat membru. 
De asemenea, consilierii în proprietate 
industrială (reprezentanți ai titularilor 
de drepturi de proprietate intelectuală) 
bazați pe dreptul UE care produce efecte 
în întreaga Uniune pot depune cereri de 
intervenție unională, care produc efecte în 
mai multe state membre.
În cazul în care autoritățile vamale (birourile 
vamale) suspendă punerea în  
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ai autorităților de supraveghere a pieței și 
deținători de DPI).
Cererile de acțiune (AFA) sunt mijloacele 
prin care consilierii sau deținătorii de 
drepturi pot solicita funcționarilor 
vamali să acționeze și să pună în aplicare 
măsurile de protecție a drepturilor de 
proprietate intelectuală în conformitate 
cu Regulamentul (UE) 608/2013 al 
Parlamentului European și al Consiliului. 
Toate AFA sunt înregistrate de vamă în 
baza centralizată de date a UE.
IPEP este, de asemenea, un sistem de 
comunicare bidirecțională între autoritățile 
de aplicare și consilierii ori deținătorii 
de drepturi de proprietate intelectuală, 
oferind nu numai posibilitatea de a trimite 
cereri de acțiune, ci și un sistem de 
trimitere în siguranță a alertelor cu privire 
la posibile încălcări către autoritățile de 
aplicare. Aceste alerte sunt o modalitate 
de a atrage atenția autorităților de aplicare 
a legii asupra problemelor deținătorilor de 
drepturi.

Ce ar trebui modificat din punct de vedere 
legislativ, dar și administrativ, pentru 
ca activitatea AVR să fie mai eficientă 
și mai vizibilă în domeniul prevenirii și 
combaterii pirateriei și contrafacerilor?
Capacitatea autorităților de aplicare a legii 
în domeniul DPI trebuie să fie consolidată 
în mod substanțial. De aceea s-a înființat 
și Direcția Generală Coordonare Control 
Vamal, pe care o conduc la acest moment. 
Prevenirea și combaterea contrafacerii 
și a pirateriei este o prioritate strategică. 
Încălcările legate de proprietatea 
intelectuală sunt incluse printre prioritățile 
următorului ciclu de politici ale UE – 
Platforma multidisciplinară europeană 
împotriva amenințărilor infracționale 
(EMPACT), pentru perioada 2022-2025.
Îmbunătățirea acțiunilor de control 
antifraudă implică instituirea unor 
capacități de analiză a datelor la nivel 
național și al UE, printr-o mai bună dotare 
cu echipamente de control vamal și prin 
sporirea cooperării în cadrul UE și cu 
autoritățile vamale ale țărilor partenere.
La inițiativa Comisiei, în cadrul unui nou plan 
de acțiuni, se va consolida cooperarea dintre 

Autoritatea vamală cooperează în mod 
continuu cu alte autorități cu competențe 
de control la frontieră pentru a răspunde 
eficient amenințărilor și riscurilor.
În prezent, în toate birourile vamale situate 
la frontiera externă a României cu Ucraina 
și Republica Moldova, situația este stabilă, 
autoritatea vamală efectuând controale 
specifice în conformitate cu legislația 
vamală a Uniunii și națională.
Activitatea în domeniul vamal a fost 
intensificată și controlul vamal în domeniul 
DPI nu a fost afectat. Mai degrabă criza 
COVID-19 a avut un impact asupra 
rezultatelor reținerii la frontieră pentru 2020, 
din cauza unei combinații de diverși factori, 
cum ar fi diminuarea comerțului în primele 
luni ale pandemiei, mai puține mărfuri care 
au trecut granițele, precum și autoritățile de 
aplicare care s-au confruntat cu dificultăți 
în efectuarea controalelor de conformitate, 
înaintea celor vamale.
Spre exemplu, în anul 2021, un total 
de 3.794.599 de articole, dovedite a fi 
contrafăcute, au fost reținute de autoritatea 
vamală română. Valoarea de vânzare cu 
amănuntul pe piața internă a articolelor 
contrafăcute reținute a fost în valoare de 
10.823.534 de euro. Analizând rezultatele 
activității în anul 2021, cantitățile reținute 
de mărfuri contrafăcute au crescut de cinci 
ori față de anul 2020. Rezultatele obținute 
se referă doar la bunuri dovedite a fi 
contrafăcute, în baza procedurii prevăzute 
în Regulamentul (UE) nr. 608/2013 al 
Parlamentului European și al Consiliului 
din 12 iunie 2013 privind aplicarea în vamă 
a drepturilor de proprietate intelectuală 
și de abrogare a Regulamentului (CE) nr. 
1383/2003 al Consiliului.
Cooperarea strânsă între consilierii în 
proprietate industrială, avocați, titularii 
de drepturi și autoritățile de aplicare, 
precum și calitatea informațiilor partajate 
sunt de o importanță esențială pentru 
activitatea coordonată de aplicare a legii, 
atât la frontiera UE, cât și pe piața internă. 
Utilizarea constantă, eficientă și fluentă 
a canalelor de comunicare bidirecționale 
adecvate și sigure contribuie la schimbul 
necesar de informații între acești actori 
(ofițeri vamali, ofițeri de poliție și ofițeri 

liberă circulație sau rețin mărfurile suspectate 
că încalcă DPI, se notifică aceasta titularului 
deciziei de acceptare a cererii și declarantului 
sau titularului mărfurilor, prin Direcțiile 
Regionale Vamale (DRV).
Conform „procedurii standard”, după 
confirmarea în scris de către titular a 
deciziei care suspectează încălcarea 
unui DPI și după acordul expres sau 
considerat al ambelor părți, bunurile 
contrafăcute pot fi distruse. În caz contrar, 
mărfurile sunt eliberate, cu excepția 
cazului în care titularul deciziei notifică 
autoritățile vamale că a inițiat proceduri 
pentru a stabili dacă a fost încălcat un 
DPI. Termenul-limită pentru acceptarea 
distrugerii sau pentru informarea vamală 
cu privire la inițierea procedurilor este de 
10 zile lucrătoare (3 zile în cazul mărfurilor 
perisabile) și poate, în cazul inițierii 
procedurii, după caz, să fie prelungit cu 
maximum alte 10 zile lucrătoare.
În cazul în care mărfurile reținute pe 
baza suspiciunii de a încălca un DPI nu 
sunt acoperite de o cerere de intervenție 
(acțiune din oficiu), autoritățile vamale 
din cadrul DRV trebuie să notifice 
reținerea, persoanelor în cauză, oferindu-
le posibilitatea de a depune o cerere de 
intervenție națională la sediul AVR.
Regulamentul (UE) nr. 608/2013 prevede, 
de asemenea, o procedură simplificată 
pentru „transporturi mici” prin poștă sau 
curierat (small consignments)”, aplicabilă 
la cererea titularului deciziei de acceptare 
a cererii, în care mărfurile pot fi distruse 
de vamă cu acordul expres sau presupus al 
titularului bunurilor.

Având în vedere conflictul armat de la 
granița noastră și problemele generate de 
acesta, mai există timp, respectiv atenție 
la identificarea și stoparea comerțului cu 
produse contrafăcute? Ne puteți prezenta 
date statistice în acest sens?
În contextul evoluției situației de securitate 
din Ucraina, Autoritatea Vamală Română, în 
colaborare cu celelalte structuri cu control la 
frontieră, a luat măsuri organizatorice pentru 
asigurarea numărului necesar de personal 
vamal, în cazul creșterii fluxului de mărfuri și 
pasageri.
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un Protocol de colaborare cu CNCPIR, prin 
care activitatea celor două instituții să 
fie în beneficiul titularilor de drepturi de 
proprietate industrială.

Din câte cunoaștem, au existat acțiuni de 
succes ale autorităților vamale din statele 
membre UE care au vizat combaterea 
contrafacerilor și a pirateriei. Se mai fac 
astfel de activități ? Ne puteți exemplifica?
Acțiunile de succes ale autorităților vamale 
din statele membre UE, care au vizat 
combaterea contrafacerilor și a pirateriei, 
la frontiere și în piața internă UE sunt 
menționate în Raportul comun DG TAXUD-
EUIPO, ediție care oferă cifrele pentru 
reținerea bunurilor care încalcă DPI și alte 
informații conexe în 2020.
În anii precedenți, DG TAXUD și EUIPO au 
publicat rapoarte separate care descriu 
rezultatele anuale ale aplicării drepturilor 
de proprietate intelectuală (DPI) efectuate 
de autoritățile respective de executare la 
frontiera UE și în cadrul pieței interne a 
UE. Cele două entități au convenit acum să 
publice în comun un document anual care 
să prezinte eforturile și munca depusă de 
toate autoritățile în domeniul aplicării DPI. 
România s-a situat întotdeauna în fruntea 
topurilor în ceea ce privește mărfurile 
contrafăcute reținute și distruse, mai ales 
în ceea ce privește numărul de articole.

La final, vă mulțumim pentru timpul pe 
care ni l-ați acordat și vă rugăm să ne 
împărtășiți opinia dv. cu privire la GALA 
PROPRIETĂȚII INDUSTRIALE ediția 2022?
Publicația Legal Magazin face parte din 
grupul media Universul Juridic, care este 
un portal unic în mass-media de profil, cu 
accent pe avocatura de business și legislație.
Amploarea dezvoltărilor tehnice, artistice 
și culturale nu ar fi posibilă fără o 
puternică protecție a acestor drepturi, 
iar dumneavoastră contribuiți la aceasta, 
evidențiind actorii acestor acțiuni de 
protejare și rezultatele lor în acest 
domeniu. Felicitări pentru munca
depusă, pentru realizarea acestor Gale 
ale Proprietății Industriale și sunt onorat 
pentru invitația adresată AVR și vă dorim 
succes pe mai departe.

toți actorii implicați – consilieri în proprietate 
industrială, avocați, titulari de drepturi, 
furnizori, diverse grupuri de intermediari și 
autorități publice de aplicare a legii (inclusiv 
organisme administrative, autorități vamale, 
poliție, autorități de supraveghere a pieței 
și procurori), pentru a combate pirateria și 
contrafacerea.
Un set de instrumente pentru prevenirea și 
combaterea contrafacerilor și a pirateriei, 
stabilind principii pentru acțiuni comune, 
pentru cooperare și pentru schimbul 
de date dintre titularii de drepturi și 
autoritățile de aplicare a legii trebuie 
perfecționat prin elaborarea unei strategii 
naționale DPI, având la bază pricipiile UE 
privind proprietatea intelectuală.

Știm că împreună cu echipa de conducere 
a AVR sunteți implicați, alături de celelalte 
instituții cu atribuții în acest domeniu, în 
elaborarea Strategiei Naționale în Domeniul 
Proprietății Intelectuale pentru perioada 
2022-2026. Ce ne puteți spune despre 
aceasta?
La întâlnirile Grupului de Lucru Național 
pe probleme de drepturi de proprietate 
intelectualã, coordonate și desfãșurate la 
sediul Parchetului de pe lângã Înaltă Curte 
de Casație și Justiție (PÎCCJ), din cadrul 
Ministerului Public, la care se clarifică 
aspectele procedurale ale autorităților 
competente și de aplicare a legislației în 
domeniul DPI, se lucrează la elaborarea 
acestei strategii.
Urmare a implementării Strategiei 
Naționale în domeniul proprietății 
intelectuale precedente, s-a constatat 
necesitatea accentuării eforturilor 
instituțiilor cu atribuții și implicații în acest 
domeniu în activitatea de dezvoltare și 
promovare a unei culturi în domeniul 
proprietății intelectuale în România.
Având ca scop principal continuarea și 
dezvoltarea obiectivelor strategice în 
domeniul proprietății intelectuale, noua 
Strategie Națională în domeniul proprietății 
intelectuale 2022-2026 propune obiective 
specifice în vederea creșterii gradului de 
creativitate și inovare. Rolul Strategiei este 
acela de a uni eforturile instituțiilor cu 
atribuții și implicare în sistemul proprietății 

intelectuale în România, fie că este vorba 
de asigurarea protecției, fie de asigurarea 
respectării drepturilor și crearea unui cadru 
de cooperare între acestea. În egală măsură, 
Strategia urmărește compatibilizarea 
și armonizarea sistemului proprietății 
intelectuale din România cu cel european. 
Obiectivele Strategiei naționale sunt în 
deplină concordanță cu programul de 
guvernare al României. Rolul de integrator 
al monitorizării și evaluării revine Oficiului 
de Stat pentru Invenții și Mărci și Oficiului 
pentru Drepturile de Autor, în colaborare cu 
Parchetul de pe lângă Înalta Curte de Casație 
și Justiție pentru aspectele de asigurare 
a respectării drepturilor. De asemenea, 
considerăm că este vitală și implicarea 
pe toate palierele a Camerei Naționale a 
Consilierilor în Proprietate Industrială din 
România (CNCPIR), care trebuie să joace un 
rol activ, prin o gestionare eficientă a resursei 
umane și prin introducerea pregătirii inițiale 
și continue a membrilor Camerei.

Există în acest moment un protocol sau 
o altă formă de colaborare cu membrii 
Camerei Naționale a Consilierilor în 
Proprietate Industrială din România, dar  
cu celelalte instituții cu atribuții în pro tecția 
drepturilor de proprietate intelectuală 
(Poliție, Parchet etc.) la nivel național?
Constituirea Grupului de Lucru Național 
pe probleme de drepturi de proprietate 
intelectuală, coordonat de Parchetului 
de pe Lângă Înaltă Curte de Casație și 
Justiție (PÎCCJ), din cadrul Ministerului 
Public, care reunește toate instituțiile 
competente și de aplicare a legislației DPI, 
are ca scop instituirea unei structuri care 
să cunoască îndeaproape și să analizeze 
problemele, fie de natură legislativă 
sau de aplicare a legii, fie de orice altă 
natură, pe care le întâmpină protecția 
drepturilor de proprietatea intelectuală 
în România și să propună ori să ofere 
soluții pentru rezolvarea acestora. Vom 
adresa conducerii CNCPIR invitația la 
dezbateri și așteptăm propuneri concrete 
din partea acesteia pentru identificarea și 
aplicarea unor soluții practice în lupta de 
prevenire și combatere a contrafacerilor și 
a pirateriei. AVR intenționează să încheie 
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„Nu există o cultură a proprietății 
  intelectuale în România!”

ca examinator de invenții pe clasele de 
aviație. Aici am întâlnit un colectiv de 
oameni cu multă știință de carte, de la care 
am învățat meseria pe care o știu astăzi 
și cărora le aduc mulțumiri și le port un 
adânc respect. 

Ce ne puteți spune despre profilul 
consilierului în proprietate industrială 
din România ? Cum poate un tânăr român 
să devină consilier PI?

Este Proprietatea Intelectuală, care 
include și Proprietatea Industrială, unul 
dintre motoarele dezvoltării în societatea 
globalizată din prezent?
Indiscutabil, DA! Interesele economice, 
oportunitățile de afaceri, strategiile de 
dezvoltare și, nu în ultimul rând, controlul 
piețelor sunt acțiuni al căror succes se 
bazează foarte mult, aproape exclusiv, 
pe proprietatea intelectuală. Pentru cine 
știe să-i utilizeze mijloacele! Pentru ceilalți 
reprezintă doar o cheltuială „ce trebuie 
evitată”. Sunt adepții lui „merge și așa!” 
până când apar primele notificări, dar atunci 
este prea târziu. Ciudat este că se învață 
foarte greu din greșeli și de mult prea puține 
ori din greșelile altora.
Despre separația între proprietate 
industrială și proprietate intelectuală... 
Este o percepție complet greșită să te 
exprimi despre proprietatea intelectuală 
ca desemnând drepturile de autor și 
drepturile conexe, diferită de proprietatea 
industrială, care acoperă invenții, mărci, 
indicații geografice, design, modele de 
utilitate, numele comerciale și reprimarea 
concurenței neloiale. Proprietatea intelec-
tuală le conține pe ambele, potrivit art. 2 
al Convenției de Constituire a Organizației 
Mondiale a Proprietății Intelectuale. Invenția, 
designul chiar și marca sunt tot atât de 
„intelectuale” ca o pictură, o piesă muzicală 
sau un roman. Rămâne să ne conformăm, cel 
puțin un timp, unor titulaturi așa cum au fost 
ele prinse în legislație. 

Cum ați ales profesia de consilier în pro-
prietate industrială și care a fost parcursul 
carierei dumneavoastră în acest domeniu?
Nu eu am ales proprietatea intelectuală. 
A fost invers. Sunt absolvent de Aeronave 
și am lucrat până în 1992 la Institutul 
Națio nal de Creație Științifică și Tehnică 

din București, la tunelul aerodinamic 
subsonic. Imediat după ’89 a început 
căderea și totul s-a oprit. A dispărut, pur 
și simplu, tot ceea ce făcusem înainte, 
toate programele de aviație, toate 
încercările aerodinamice pentru industria 
civilă și militară, pentru construcții și 
pentru multe altele care, în procesul de 
omologare, trebuiau încercate la vânt. 
Atunci am urmat un coleg și am ajuns la 
Oficiul de Stat pentru Invenții și Mărci 

Interviu cu OVIDIU DINESCU, președintele Camerei Naționale a Consilierilor în Proprietate Industrială din România
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sau juridice, române sau străine, interesate 
în obținerea unor titluri de protecție în 
proprietate industrială.

Activitatea membrilor Camerei Națio-
nale a Consilierilor în Proprietate 
Industrială din România se circumscrie 
profesiilor liberale din țara noastră.  
Ce particularități are, totuși, această 
profesie?
Profesia de consilier în proprietate 
industrială are un statut propriu, are 
reglementări proprii și un domeniu propriu 
de activitate și este la fel de importantă 
ca toate celelalte profesii liberale prin 
contribuția pe care o aduce la dezvoltarea 
unei afaceri. 
Este un adevăr de necontestat faptul că 
profitul unei firme nu poate fi maximizat 
fără punerea în valoare a drepturilor 
de proprietate industrială. Or, cel mai 
bine poate face acest lucru consilierul în 
proprietate industrială, dacă este consultat 
atunci când se stabilesc strategiile de 
dezvoltare ale firmei. 

Care sunt satisfacțiile, dar și greutățile cu 
care se confruntă CNCPIR și membrii săi? 
Care sunt modalitățile concrete prin care 
Camera sprijină consilierii PI?
Sigur, există satisfacții în meseria noastră, 
dar greutățile sunt la fel de mari. Trebuie 
încă o dată subliniat un fapt foarte 
important: calitatea de membru al CNCPIR 
este sin gu ra care conferă dreptul de a 
presta ac ti vitatea de consilier în proprietate 
industrială. Camera pune la dispoziția 
membrilor săi informații necesare bunei 
desfășurări a activității și informații despre 
noi prevederi legale cu impact asupra 
acestei activități. Bunăoară, intrarea în 
vigoare a reglementărilor legate de GDPR, 
dar nu numai. 

Ce considerați că ar trebui modificat 
din punct de vedere legislativ, dar și 
administrativ, pentru ca activitatea 
CNCPIR să fie mai eficientă și mai vizibilă ?
Cu siguranță, sunt necesare modificări. 
Legat și de întrebarea precedentă, 
principala noastră greutate în activitate 
o reprezintă concurența neloială a unor 

și poziția  consilierului în proprietate 
industrială ca salariat la o firmă de 
specialitate. E doar puțin mai ușor, iar 
locurile sunt foarte puține. 
Ce oferă activitatea de consilier în 
proprietate industrială? O permanentă 
provocare, o activitate într-un domeniu 
în care niciodată nu știi tot, dar care îți 
oferă satisfacții numeroase, oportunități 
de carieră și venituri pe măsura muncii 
depuse.

Care este istoricul, menirea și modul de 
funcționare al CNCPIR?
Prin strădania conducerii OSIM de la acea 
vreme, care a avut alături specialiști cu o 
înaltă pregătire și experiență în domeniu, 
în 11 octombrie 1991 a fost adoptată 
Legea nr. 64 privind brevetele de invenție, 
o lege perfect armonizată cu prevederile 
europene în domeniu. Această lege a fost 
cea care a pus bazele profesiei de consilier 
în proprietate industrială, plecându-se 
de la o activitate de reprezentare în fața 
Oficiului de Stat pentru Invenții și Mărci 
(OSIM) care deja se desfășura pentru 
străinii interesați de obținerea titlurilor 
de protecție în România, dar și de la o 
activitate care se desfășura în fiecare 
întreprindere, anume aceea de responsabil 
cu invențiile și inovațiile. 
Camera Națională a Consilierilor în 
Proprietate Industrială din România a 
fost înființată prin Ordonanța nr. 66/2000 
privind organizarea și exercitarea 
profesiei de consilier în proprietate 
industrială. Camera Națională a 
Consilierilor în Proprietate Industrială 
din România (CNCPIR) este o organizație 
profesională, neguvernamentală, apolitică, 
fără scop lucrativ, cu personalitate 
juridică, desfășurându-și activitatea de 
utilitate publică la nivel național, prin 
autofinanțare, care reunește aproape 300 
de consilieri cu liberă practică în domeniile 
invenții – brevete și modele de utilitate 
– mărci, design, topografii ale produselor 
semiconductoare. 
Consilierii în proprietate industrială, 
membri ai CNCPIR, sunt singurii care pot 
reprezenta în fața OSIM și pot acorda 
asistență de specialitate persoanelor fizice 

După părerea mea, nu există un profil al 
consilierului în proprietate industrială în 
România, pentru că nu există o cultură a 
proprietății intelectuale în România. Aș 
vrea să fiu bine înțeles. În România am 
avut și avem specialiști de înaltă clasă în 
proprietate intelectuală, dar, parafrazând, 
nici cu un pogon de flori nu se face 
primăvară!
Proprietatea intelectuală nu este 
cunoscută, nu este percepută la nivelul 
întreprinzătorului de rând ca un instrument 
de dezvoltare și creștere economică. A 
fost o perioadă – preaderare și imediat 
postaderare – când OSIM a întreprins 
numeroase acțiuni în teritoriu, având 
ca scop înarmarea celor interesați cu 
informații și cunoștințe legate de ceea ce 
înseamnă proprietatea intelectuală și cum 
poate fi folosită ca instrument de creștere 
economică. 
Aceste acțiuni erau necesare pentru că, 
într-o noapte, la ora zero, mai mult de 
un milion de mărci comunitare intrau în 
vigoare și pe teritoriul României, iar aceste 
mărci aveau titulari care știau de ce le-au 
înregistrat și ce pot să facă cu ele, cum să 
le transforme în arme de atac sau apărare, 
cum să controleze piața cu aceste drepturi, 
iar conaționalii noștri nu prea cunoșteau 
cum să procedeze. Pentru „țepele” care 
s-au dat în procesul de privatizare acțiunile 
acestea erau tardive, kilogramele de 
brevete și mărci utilizate ca instrumente 
de plată își făcuseră deja efectul, deși acele 
brevete și mărci nu aveau valoare decât 
ca maculatură. Atunci trebuiau consultați 
consilierii în proprietate industrială. 
Suntem departe de America, unde și în 
filmele artistice se discută chestiuni de 
proprietate intelectuală!
Pentru ca un tânăr să devină consilier 
drumul este clar, dar nu simplu. Tânărul 
trebuie să învețe mult, minimum o 
facultate, să treacă de un examen de 
proprietate industrială sau de mai multe, 
să facă un stagiu pe lângă un tutore, să 
intre în Cameră și să știe de la început 
că este greu tocmai pentru că nu avem 
cultura proprietății intelectuale. Trebuie să 
știe că la început este mai mult marketing 
decât proprietate intelectuală. Mai există 



EDIȚIA A XXXV-A SEPTEMBRIE 2022
LEGAL MAGAZIN WWW.LEGALMAGAZIN.RO26
SPECIAL

o colaborare strânsă, constructivă, cu 
OSIM este în continuare dorința noastră. 
CNCPIR întreține legături de colaborare 
cu organizații similare din țări europene, 
precum și cu administrațiile internaționale 
de profil ca OMPI, EUIPO și OEB. 

Am aflat că intenționați să renunțați 
la funcția de președinte al CNCPIR. Ce 
motive v-au determinat să hotărâți astfel? 
Ce recomandări punctuale ați face în 
mod concis și cuprinzător viitorului 
președinte?
Sunt chestiuni de ordin personal care nu 
își au locul aici, iar recomandări nu am de 
făcut. Succesorii vor găsi calea și vor ști mai 
bine ce este de făcut ca CNCPIR să intre 
într-o nouă fază a existenței sale, adaptată 
vremurilor de azi. 

Persistă încă în România, în bună măsură, 
mentalitatea potrivit căreia drepturile de 
proprietate intelectuală ar fi de așezat în 
coada listei de priorități ale agendei  
social-economice. Abordarea de genul 
„merge și așa”, minimalizând, ignorând 
sau chiar călcând în picioare aceste 
drepturi, nu e străină unor semeni. Ce le 
transmiteți acestora? 
Că urciorul nu merge de multe ori la apă! 
Legislația de proprietate industrială se 
modifică și îngrădește din ce în ce mai 
mult posibilitatea abuzurilor și crește 
sancțiunile privind încălcările de drepturi. 
Trebuie, totuși, să înțelegem că protecția 
proprietății industriale este un sistem în 
care intervin mai multe instituții, fiecare 
cu atribuții specifice, pe tot parcusul vieții 
unui drept de proprietate industrială. 
Putem enumera oficiul de proprietate 
industrială, poliție, vamă, instanță de 
judecată. Oriunde sunt înregistrate sincope 
în funcționarea acestui sistem, întregul 
sistem se blochează și proprietatea 
industrială în ansamblul are de suferit. 
De aceea colaborarea, cooperarea 
interinstituțională este un factor foarte 
important al garantării succesului. Este 
foarte bine că avem activ GLPPI – Grupul 
de Lucru pe Probleme de  Proprietate 
Intelectuală, coordonat de Parchetul de pe 
lângă Înalta Curte de Casație și Justiție. Un 
semn bun, care dă speranțe de mai bine în 
domeniul nostru de activitate. 

Știm că împreună cu echipa de conducere 
a Camerei ați inițiat elaborarea unor 
standarde ocupaționale. Ce ne puteți 
spune despre această inițiativă?
Inițiativa a provenit tot din intenția de 
protecție a meseriei noastre, de creștere 
a nivelului  pregătirii consilierilor, de 
exercitare corectă a meseriei de consilier 
în proprietate industrială. Nu este vorba 
de nicio îngrădire a accesului în profesie, 
ci doar de claritate, de rigurozitate și 
creșterea competenței. Spre exemplu, 
prin acest nou standard, practica de trei 
ani, prevăzută de Ordonanța 66/2000, 
va căpăta și claritate, și substanță, parte 
din cei trei ani fiind de fapt un curs de 
pregătire în domeniu.

Cum colaborați cu OSIM și cu celelalte 
instituții cu atribuții în protecția 
drepturilor de proprietate intelectuală de 
la nivel național și internațional?
Întotdeauna a existat o colaborare 
fructuoasă cu OSIM, pentru că tot 
ce înseamnă activitate a OSIM are 
repercursiuni și asupra noastră, în calitate 
de consilieri, chiar dacă sunt de natură 
administrativă sau legislativă. De aceea 

persoane care, fără a avea calitatea 
cerută de lege, reprezintă persoane 
în fața OSIM. De aceea este nevoie de 
modificări legislative, prevederi noi care 
să incrimineze desfășurarea fără drept 
a activității de consiliere în proprietate 
industrială, așa cum există pentru celelalte 
profesii liberale. 
CNCPIR nu este subordonată niciunei 
structuri a statului. Este și bine, este și 
rău, deoarece neavând inițiativă legislativă 
nu am putut, până acum, să ne rezolvăm 
problemele. Intenționăm dobândirea, 
pentru CNCPIR, a unui statut de utilitate 
publică, în măsură să contribuie mai mult 
la apărarea drepturilor consilierilor în 
proprietate industrială, dar și la creșterea 
vizibilității activității noastre sprijinul 
dezvoltării economiei. CNCPIR nu poate 
fi mai vizibilă decât domeniul în care 
activează, iar proprietatea intelectuală va fi 
percepută de firme atunci când va exista o 
acțiune directă asupra activității firmei, nu 
numai discursuri despre inovare, în spatele 
cărora nu există nimic. Reinstituirea 
facilităților fiscale pentru profiturile 
obținute din aplicarea invențiilor ar fi un 
prim pas.
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Camera Națională a Consilierilor în Pro-
prietate Industrială din România (CNCPIR) 
este o organizație profesională, neguver-
namentală, apolitică, fără scop lucrativ, cu 
personalitate juridică, desfășurându-și acti-
vitatea de utilitate publică la nivel național, 
prin autofinanțare.
CNCPIR care este constituită și funcționează 
potrivit prevederilor Ordonanței Guvernului 
nr. 66/2000 republicată în temeiul art. II din 
Legea nr. 331/2006.
Misiunea CNCPIR este de a pune la dispozi-
ția tuturor celor interesați un corp de speci-
aliști cu înaltă competență, cu o foarte bună 
pregătire profesională în dobândirea și apă-
rarea drepturilor de proprietate industrială.
CNCPIR are personalitate juridică de la data 
de 23 septembrie 2000, data intrării în vi-
goare a Ordonanței Guvernului nr. 66/ 2000.
Cadrul legal pentru desfășurarea activității 
este completat de Instrucțiunile nr. 108 din 
17 octombrie 2002 pentru aplicarea Ordo-
nanței Guvernului nr. 66/2000, de statutul 
CNCPIR și Codul Deontologic al profesiei de 
consilier în proprietate industrială.

Atribuțiile Camerei Naționale a Consilieri-
lor în Proprietate Industrială:
• promovează drepturile și interesele 

membrilor săi, apără onoarea, liber-
tatea și independența profesională a 
consilierilor în proprietate industrială, 
asigura respectarea de către consilieri 
a obligațiilor ce le revin;

• asigură dreptul de exercitare a profesi-
ei de consilier în proprietate industria-
la, în condițiile legii;

• elaborează, adoptă și supraveghează 
aplicarea Statutului Camerei și a Codu-
lui deontologiei profesionale;

• asigură respectarea de către membrii săi 
a Codului deontologiei profesionale;

• ia măsuri împotriva exercitării ilegale a 
profesiunii de consilier în proprietate 
industrială;

• judecă abaterile de la normele de etică 
și deontologie profesională ale mem-
brilor săi;

• monitorizează Tabloul național al 
membrilor Camerei, precum și lista 
asistenților în proprietate industrială;

• eliberează autorizația pentru persoa-
nele fizice care-și desfășoară activita-
tea în cabinete individuale sau în so-
cietăți civile profesionale în domeniul 
proprietății industriale;

• monitorizează si certifică efectuarea 
practicii în proprietate industrială;

• contribuie la perfecționarea pregătirii 
profesionale a membrilor săi în dome-
niul proprietății industriale;

• colaborează cu OSIM privind profesia 
de consilier în proprietate industrială 
și în special privind organizarea cursu-
rilor și examenului de atestare a con-
silierilor;

• colaborează cu OSIM în elaborarea și 
diseminarea legislației specifice privind 
proprietatea industrială și profesia de 
consilier în proprietate industrială;

• asigură legătura cu OSIM și alte orga-
nisme naționale și internaționale în do-
meniul legislației privind proprietatea 
industrială;

• colaborează cu organizații profesionale 
similare din alte țări.

CNCPIR - unica asociație profesională autorizată din 
România pentru consilierii în proprietate industrială
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Conduceți una dintre Direcțiile care au o mi-
siune critică trasată de stat Poliției Române: 
aceea de investigare a infracțiunilor econo-
mice, acele acțiuni deliberate care încalcă 
Codul Penal și legile speciale care reglemen-
tează relațiile economice și financiare dintre 
indivizi (persoane fizice și juridice) inclusiv 
drepturile de proprietate intelectuală. Așa 
stând lucrurile, criminalitatea economi-
co-financiară reprezintă un subiect atât de 
amplu, încât principala problemă a oricărei 
discuții pe marginea sa este ce puneți pe 
lista priorităților și ce lăsați deoparte. Inves-
tigarea încălcării drepturilor de proprietate 
intelectuală este la fel de importantă pentru 
dumneavoastră, precum frauda și evaziunea 
fiscală, corupția, șantajul și alte violări ale 
legilor, care văduvesc statul de sume impre-
sionante?

Poliția de investigare a criminalității economi-
ce reprezintă structura specializată a Poliției 
Române care acționează prin mijloace specifi-
ce de muncă pentru prevenirea și combaterea 
infracțiunilor de natură economico-financiară 
și a celorlalte fapte de încălcare a legii care 
afectează climatul economic din România.
Structurile de investigare a criminalității 
economice sunt parte componentă a Poliției 
Judiciare și au ca obiect esențial de activitate 
identificarea persoanelor care încalcă legislația 
și cercetarea acestora cu privire la respectarea 
prevederilor procesual-penale, pe liniile de 
muncă din competență. 
Poliția de investigare a criminalității economi-
ce este organizată și funcționează atât la nivel 
central, ca direcție în cadrul Inspectoratului 

Poliția Română face cercetări în peste 
3.600 de dosare de urmărire penală  
în domeniul protecției drepturilor de 
proprietate intelectuală!
Interviu cu chestorul de poliție Aurel Dobre, directorul Direcției de Investigare a Criminalității Economice din cadrul IGPR
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polițiștii de investigare a criminalității eco-
nomice sunt circumscrise înșelăciunilor și 
evaziunii fiscale, menținându-se însă la un 
nivel ridicat și criminalitatea din domeniile 
contrabandei, drepturilor de proprietate 
intelectuală și achizițiilor publice. 
De altfel, domeniile în care sunt înregistra-
te cele mai ridicate valori aferente crimi-
nalității economico-financiare se regăsesc 
între prioritățile instituționale.
Astfel, în total, în primele 7 luni ale anului 
2022, polițiștii de investigare a criminalită-
ții economice au efectuat acte de urmărire 
penală în 47.296  de dosare penale, având 
ca obiect infracțiuni de natură economică. 
Dintre acestea, 10.923 au fost înregistrate 
în perioada de referință, 3.831 ca urmare a 
sesizării din oficiu a polițiștilor specializați.
În această perioadă, în domeniul comba-
terii evaziunii fiscale, la nivelul structurilor 
de investigare a criminalității economice 
au fost efectuate cercetări în 10.267 de 
dosare de urmărire penală, aflate în instru-
mentare proprie și în baza a 735 de ordo-
nanțe de delegare din partea unităților de 
parchet. Din totalul de 1.669 de dosare 
penale înregistrate în anul 2022, care au ca 
obiect principal aceste infracțiuni, 729 au 
fost înregistrate ca urmare a sesizării din 
oficiu a polițiștilor specializați.
Pe linia combaterii contrabandei au fost 
efectuate cercetări în 2.267 de dosare de 
urmărire penală, aflate în instrumentare 
proprie și în baza a 171 de ordonanțe de 
delegare din partea unităților de parchet. 
Din totalul de 537 de dosare penale în-
registrate în anul 2022, 453 au fost înre-
gistrate ca urmare a sesizării din oficiu a 
polițiștilor specializați.
În domeniul protecției drepturilor de 
proprietate intelectuală au fost efectuate 
cercetări în 3.262 de dosare de urmărire 
penală, aflate în instrumentare proprie și 
în baza a 50 de ordonanțe de delegare din 
partea unităților de parchet. În perioada 
de referință, polițiștii specializați s-au 
sesizat din oficiu în 803 dosare penale, 
dintr-un total de 919 înregistrate.
În ceea ce privește combaterea infracțiu-
nilor din domeniul achizițiilor publice, în 
perioada de referință au fost efectuate 
cercetări în 1.318 dosare de urmărire pe-
nală aflate în instrumentare proprie și în 

General al Poliției Române, cât și la nivel 
teritorial, ca servicii în cadrul inspectora-
telor de poliție județene și Direcției Ge-
nerale de Poliție a Municipiului București, 
unde funcționează un serviciu în cadrul 
aparatului central al direcției generale și 
câte un serviciu în cadrul fiecărei poliții de 
sector.
Anual, pe baza analizelor realizate cu pri-
vire la evoluțiile înregistrate de situația 
operativă și fenomenul infracțional spe-
cific, având în vedere și sarcinile rezultate 
din documentele strategice de referință, 
structura centrală stabilește direcțiile 
principale de acțiune care stau la baza ac-
tivităților planificate și organizate de toate 
structurile de investigare a criminalității 
economice. 
În acest context, printre prioritățile stabi-
lite pentru anul 2022 regăsim următoarele:
• Prevenirea și combaterea activităților 

economice ilegale de mare amploare, 
în special prin investigarea fenome-
nului de evaziune și fraudă fiscală, 
inclusiv cu componentă transfronta-
lieră; investigarea contrabandei și a 
comerțului ilegal cu produse puternic 
accizate; investigarea infracțiunilor 
la regimul drepturilor de proprie-
tate intelectuală, în special pentru 
destructurarea rețelelor/grupurilor 
infracționale organizate de import, 
distribuție și vânzare de bunuri con-
trafăcute, precum și în domeniul pi-
rateriei online; investigarea fraudelor 
la regimul achizițiilor publice și corup-
ției, cu accent în domeniile sănătate, 
administrație publică și învățământ; 
investigarea tuturor formelor de cri-
minalitate economico-financiară care 
se manifestă în domeniul protecției 
mediului (silvicultură, resurse ener-
getice, resurse minerale, materiale 
reciclabile);

• Creșterea nivelului de asigurare/
recuperare a prejudiciului în cauzele 
privind infracțiuni economico-fi-
nanciare, inclusiv prin dezvoltarea 
investigațiilor financiare în vederea 
identificării, sechestrării și confiscării 
produsului infracțional și investigarea 
spălării banilor proveniți din infracți-
uni de natură economico-financiară;

• Identificarea și destructurarea gru-
părilor infracționale care desfășoară 
activități economice ilegale de mare 
amploare (evaziune fiscală, spălare de 
bani, contrabandă cu produse acciza-
bile, contrafaceri);

• Asigurarea contribuției la dezvoltarea 
cooperării în cadrul grupurilor de 
lucru constituite la nivelul Europol în 
domeniul criminalității economice.

În vederea intensificării activităților de 
combatere a infracționalității în domenii 
de risc reieșite din situația operativă/cazu-
istica înregistrată, este foarte important 
rolul Direcției de Investigare a Crimina-
lității Economice, în sensul inițierii și co-
ordonării unor planuri de măsuri/acțiune 
la nivel național sau pe grupe de județe, 
pentru abordarea proactivă, unitară și 
coordonată a fenomenelor infracționale 
identificate.
Din perspectiva importanței misiunii 
structurii pe care o reprezint, trebuie men-
ționat și faptul că activitățile economice 
ilegale de mare amploare, ca și concept, 
sunt abordate inclusiv în cadrul Strategiei 
naționale de apărare a țării pentru perioa-
da 2020-2024, acestea reprezentând una 
dintre amenințările la adresa securității 
naționale.  
Sintetizând, raportat la teza finală a între-
bării, este evident că investigarea încălcă-
rii drepturilor de proprietate intelectuală 
reprezintă o prioritate a structurilor de 
investigare a criminalității economice, în 
special din perspectiva componentelor 
complexe ale acestui fenomen generate 
de implicarea unor rețele infracționale și 
utilizarea mediului virtual.

Este binecunoscut faptul că în țările cu 
economii în curs de dezvoltare, riscul ma-
nifestării corupției, economiei subterane 
și criminalității economico-financiare 
este ridicat. România pare să fi făcut pași 
hotărâtori pe linia ameliorării mediului 
de afaceri, dar mai sunt multe de făcut 
pentru a reduce infracționalitatea de or-
din economic. În ce latură a ilegalităților 
aveți cel mai mult de furcă?
Datele statistice de actualitate evidențiate 
la nivelul Poliției Române relevă că cele 
mai multe dosare penale instrumentate de 
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În acest sens, activitățile desfășurate de 
Poliția Română pentru combaterea con-
trabandei cu tutun și produse din tutun au 
fost prioritizate.
De asemenea, a fost esențial și sprijinul 
partenerilor privați și al cetățenilor, având 
în vedere riscul semnificativ pe care îl con-
stituie pătrunderea în circuitul economic 
și social a produselor de contrabandă, din 
perspectiva protejării sănătății populației 
și legalității mediului de afaceri. 
Nu în ultimul rând, ținând cont de specificul 
activităților ilegale în domeniu, o componen-
tă foarte importantă a fost reprezentată de 
palierul cooperării internaționale.
Faptul că ultima evaluare a pieței negre a 
țigaretelor a scos în evidență un nivel mi-
nim istoric în România, din anul 2008, de 
când se realizează astfel de analize, con-
stituie pentru noi o concretizare a efortu-
rilor întreprinse și un exemplu de succes 
în gestionarea eficientă a unui fenomen 
infracțional.
Pe de altă parte, rezultatele pozitive ob-
ținute ne obligă să  acordăm atenție în 
continuare acestui gen de criminalitate și, 
prin activitățile noastre, să fim în măsură să 
consolidăm succesul înregistrat în această 
perioadă.
Totodată, ținând cont de contextul regi-
onal generat de situația din Ucraina, se 
impune ca activitățile noastre să fie orien-
tate și spre noile trenduri de manifestare 
a contrabandei cu țigarete, fiind cunoscut 
faptul că grupările infracționale își diversi-
fică în mod continuu modurile de operare, 
fenomenul fiind întreținut de perspectiva 
obținerii unor câștiguri ilegale semnificati-
ve, pe fondul diferenței mari de preț între 
țările extracomunitare și cele din U.E.
Astfel, pe acest palier, în primele 7 luni ale 
anului 2022, Poliția Română a desfășurat 
118 acțiuni la nivel local și 50 de acțiuni la 
nivel zonal pentru prevenirea și combate-
rea contrabandei cu tutun și produse din 
tutun, atât la nivelul frontierei de stat, cât 
și pe întreg teritoriul național.
Eforturile polițiștilor, din primele 7 luni ale 
anului, s-au concretizat în indisponibiliza-
rea și scoaterea de pe piața neagră a peste 
19 tone de tutun și aproximativ 55 de mili-
oane de țigarete.

Acțiunile noastre s-au desfășurat în comun 
cu celelalte instituții competente și struc-
turi ale Ministerului Afacerilor Interne. În 
urma acțiunilor efectuate, în perioada de 
referință, polițiștii au constatat 610 infrac-
țiuni, dintre care 483 prevăzute de Codul 
Vamal, 116 prevăzute de Codul Fiscal și 11 
prevăzute de Legea 241 din 2005.

Ce alte produse sunt preferate de rețe-
lele de criminalitate organizată pentru 
contrafacere și contrabandă și care sunt 
zonele de proveniență?
La nivelul Poliției Române sunt evidențiate 
date statistice referitoare la principalele 
categorii de bunuri contrafăcute care sunt 
descoperite, indiferent de proveniența aces-
tora. Acestea relevă că din punct de vedere 
cantitativ, semnificative sunt produsele tex-
tile, produsele cosmetice și țigaretele.
Astfel, în primele 7 luni ale anului 2022, au 
fost indisponibilizate bunuri în valoare to-
tală de peste 25 de milioane de lei, dintre 
care 171.314 din categoria produse textile, 
în valoare de aproximativ 20 de milioane 
de lei și 11.938 de produse cosmetice, în 
valoare de circa 2,5 milioane de lei.
Din perspectiva pericolului social ridicat pe 
care îl reprezintă intrarea în circuitul comer-
cial a unor bunuri contrafăcute care pot fi 
consumate de populație, acordăm o atenție 
deosebită riscului introducerii în țară a pro-
duselor contrafăcute din categoria celor cu 
caracter medical, bunurilor alimentare și 
băuturilor, domenii în care cazuistica înregis-
trată prezintă un caracter izolat.
Aceleași categorii de produse prezintă, 
în general, riscuri și din punct de vedere 
al  introducerii în țară prin încălcarea pre-
vederilor legale în materia operațiunilor 
vamale, fără a fi contrafăcute.   
În activitățile specifice pe care le desfă-
șurăm, avem ca prioritate identificarea 
și destructurarea grupărilor infracționale 
care desfășoară activități economice ilega-
le de mare amploare, aplicând principiile 
„intelligence led policing” și „antreprizei 
criminale”.

Cum reușiți să țineți în frâu traficul de 
mărfuri contrafăcute și/sau de contra-
bandă care trec sau forțează granițele 

baza a 287 de ordonanțe de delegare din 
partea unităților de parchet. Dintre cele 
367 de dosare penale înregistrate în anul 
2022, 125 au fost înregistrate ca urmare a 
sesizării din oficiu a polițiștilor specializați.
Pe linia combaterii înșelăciunilor au fost 
efectuate cercetări în 10.958 de dosare de 
urmărire penală, aflate în instrumentare 
proprie și în baza a 413 ordonanțe de de-
legare din partea unităților de parchet. În 
perioada de referință au fost înregistrate 
2.616 dosare penale care vizează această 
infracțiune.
Din perspectiva modului de abordare a 
prevenirii și combaterii acestui gen de 
criminalitate, acordăm o atenție deosebită 
rolului proactiv, prioritizării și orientării 
activității spre atingerea unor obiective 
cuantificabile prin indicatori de perfor-
manță relevanți, referitori, în principal, la 
finalitatea judiciară și asigurarea recuperă-
rii prejudiciilor cauzate.

Potrivit unei analize recente a companiei 
Novel Research, piața neagră din România 
a țigaretelor a scăzut în iulie 2022 până 
la 6,1% din totalul consumului, ceea ce 
sună încurajator. Cum s-ar putea explica 
această tendință, cu atât mai mult cu cât 
aceasta a putut fi remarcată încă de anul 
trecut? 
Răspunsul la această întrebare vine în con-
tinuarea elementelor prezentate anterior, 
în sensul evidențierii unui domeniu spe-
cific în care au fost înregistrate progrese 
deosebite în ultimii ani ca urmare a modu-
lui integrat de abordare a unui fenomen 
infracțional.
Astfel, contrabanda cu produse din tutun 
reprezintă principala activitate infracțio-
nală prezentă la frontierele României, în 
contextul în care continuă să se manifeste 
tendința introducerii ilegale în România 
din state extracomunitare a produselor 
din tutun, ce sunt destinate atât pieței in-
terne, cât și celei din Uniunea Europeană.
Pentru a da eficiență eforturilor de comba-
tere a acestui fenomen infracțional, a fost 
nevoie de o abordare integrată, în coope-
rare cu celelalte instituții și structuri ale 
Ministerului Afacerilor Interne, cu compe-
tențe în domeniu. 
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României în zone aglomerate, cum ar fi 
Portul Constanța? Este relația I.G.P.R. cu 
Autoritatea Vamală Română una pe deplin 
funcțională? Mai apar neconcordanțe, 
suprapuneri, întârzieri în acțiunile de 
prevenire, control și investigare?
Caracteristicile și evoluția fenomenului 
sunt în directă dependență de pozițio-
narea geografică a României ca frontieră 
externă a Uniunii Europene, atât prin fron-
tiera terestră la granița cu Serbia, Moldova 
și Ucraina, cât și prin deschiderea la Marea 
Neagră.
În îndeplinirea atribuțiilor care îi revin, 
Direcția și structurile teritoriale corespon-
dente cooperează cu celelalte unități ale 
MAI, cu instituțiile și autoritățile admini-
strației publice centrale de specialitate.
Un rol foarte important îl are cooperarea 
cu instituțiile cu atribuții de reglementare 
și control a acestor categorii de activități, 
context în care se evidențiază și coopera-

rea cu Autoritatea Vamală Română. Pentru 
gestionarea situației operative specifice 
acestei zone, în afară de Autoritatea Va-
mală Română, cooperăm și cu celelalte 
instituții cu atribuții specifice, dintre care 
menționez Poliția de Frontieră Română.
Acțiunile comune au la bază analizele de 
risc și rezultatele analizelor strategice/
operaționale întocmite la nivelul instituții-
lor partenere, coroborate și cu informațiile 
reieșite din cazuistica înregistrată. De 
asemenea, suportul de specialitate al au-
torității vamale este foarte important și cu 
ocazia exploatării probatoriului în dosarele 
penale pe care le avem în lucru.
Experiența practică și lecțiile învățate 
contribuie permanent la adoptarea de-
mersurilor necesare pentru eficien tizarea 
cooperării la toate nivelurile.
  
În mai 2021, U.E. și-a adoptat prioritățile 
pentru următorii patru ani privind comba-

terea criminalității grave și organizate. 
Prioritățile trebuie puse în aplicare între 
2022 și 2025 în cadrul „Platformei mul-
tidisciplinare europene împotriva ame-
nințărilor infracționale” (EMPACT). Este 
România „în cadență” cu celelalte state 
din Uniune la acest capitol?
În acest context, polițiștii Direcției de 
Investigare a Criminalității Economice 
desemnați ca reprezentanți în cadrul 
EMPACT (Platforma Multidisciplinară 
Europeană Împotriva Amenințărilor Crimi-
nalității) contribuie la activitățile care se 
derulează în cadrul Ciclului de Politici UE 
2022 – 2025. 
Astfel, ofițerii Direcției asigură reprezen-
tarea României prin participarea în cadrul 
a patru grupuri de lucru EMPACT în dome-
niul criminalității economice, respectiv:

• MTIC (MISSING TRADER INTRA COM-
MUNITY) FRAUD, în domeniul frau-
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De altfel, și Strategia națională împotriva 
criminalității organizate 2021-2024 abor-
dează evoluțiile înregistrate în domeniul 
tehnologic, mai ales în cel informatic, care 
au permis transferul mai multor operațiuni 
în mediul virtual, unde poate fi constatată 
o prezență în creștere a criminalității or-
ganizate.  
Impactul determinat de progresele tehno-
logice și folosirea acestora de către grupă-
rile de criminalitate organizată, în principal 
pentru ascunderea identității, îngreunarea 
stabilirii trasabilității activităților infracți-
onale și implicarea mai multor jurisdicții 
reprezintă unul dintre factorii relevanți. 
Astfel, ne aflăm într-un real apogeu al crip-
tomonedelor și tehnologiei blockchain, al 
dark-web-ului și a tot ceea ce reprezintă 
mediul virtual aflat la dispoziția organiza-
țiilor criminale, odată cu trecerea tot mai 
agresivă în zona online a activităților. 
De asemenea, globalizarea și creșterea 
interconectivității economice, în special 
în ceea ce privește sistemele și fluxurile 
financiare, mobilitatea produselor și com-
portamentele neloiale ale unor entități 
străine în relațiile economice, influențează 
evoluția activităților economice ilegale. 
În acest context, pentru a ține pasul cu 
noile evoluții generate de tehnologiile 
emergente, avem în vedere mai multe 
demersuri de adaptare a activităților, 
referitoare la: măsuri organizatorice (de 
exemplu: constituirea unui compartiment 
de investigații online în cadrul direcției în 
cursul anului 2021); asigurarea pregătirii 
profesionale de specialitate a personalului 
și specializarea acestuia pentru realizarea 
unor investigații eficiente în mediul onli-
ne; dezvoltarea componentei proactive a 
activității de investigare în mediul virtual; 
utilizarea noilor tehnologiilor de căutare și 
analiză a informațiilor; continuarea digita-
lizării accesului la aplicațiile/bazele de date 
existente la nivelul instituțiilor abilitate. 
Pe acest palier, având în vedere diver-
sitatea, specificitatea și complexitatea 
aspectelor care se subsumează domeniilor 
economice și activităților de prevenire și 
combatere a infracționalității specifice, 
sunt relevante activitățile de pregătire în 
cadrul instituțional.

cu o anvergură impresionantă infractori-
lor bine organizați. Reușesc specialiștii 
Poliției Române să țină pasul cu „lovitu-
rile” care se bazează pe sisteme digitale 
tot mai sofisticate, comunicații tot mai 
dificil de urmărit, viteze tot mai mari de 
„operare”?
Criminalitatea economico-financiară se 
manifestă ca un fenomen deosebit de 
complex prin valoarea materială a pre-
judiciilor cauzate societății în ansamblul 
său, cât și prin implicațiile avute în toate 
domeniile economice și sociale, afectând 
în mod grav bugetul general consolidat, 
patrimoniul public și privat, sănătatea și 
securitatea consumatorilor, precum și 
competitivitatea și concurențialitatea me-
diului de afaceri.
Evaluarea cazuisticii instrumentate evi-
dențiază tendințe noi de manifestare a 
criminalității specifice, inclusiv în contextul 
generat de pandemia COVID-19 și de con-
flictul din Ucraina, oportunitățile oferite 
de noile tehnologii și sisteme digitale fiind 
valorificate de structurile infracționale, 
care își vor diversifica modul de operare 
prin mutarea antreprizei criminale în me-
diul virtual, determinând un răspuns pe 
măsură al Poliției Române, prin structurile 
de specialitate.

delor la regimul TVA în tranzacțiile 
intracomunitare;

• EXCISE FRAUD, în domeniul fraudelor 
la regimul accizelor;

• MONEY LAUNDERING AND ASSET RE-
COVERY, în domeniul spălării banilor 
și recuperării prejudiciilor;

• INTELLECTUAL PROPERTY (IP) CRIME, 
COUNTERFEITING OF GOODS AND 
CURRENCIES, în domeniul proprietății 
intelectuale.

Activitatea desfășurată de polițiști pe 
această linie este una semnificativă, fiind 
soluționate toate solicitările legate de 
prioritățile la care România este parte, 
inclusiv asumarea rolului de participant/li-
der/colider în cadrul planurilor comune de 
acțiune desfășurate la nivelul platformei 
de cooperare.
Implicarea și contribuția colegilor mei la 
implementarea priorităților europene se 
bucură de aprecierea și sprijinul reprezen-
tanților Europol și ai celorlalte state parti-
cipante, sens în care vom continua să abor-
dăm cu responsabilitate și prioritar această 
componentă a activităților noastre.

Criminalitatea economică din ziua de 
azi se bazează în foarte mare măsură pe 
tehnologiile emergente, care au dat aripi 
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pentru protecția proprietății intelectu-
ale, la nivelul Direcției de Investigare a 
Criminalității Economice a fost înființat și 
funcționează un serviciu exclusiv pentru 
investigarea infracțiunilor la regimul drep-
turilor de proprietate intelectuală, care 
are în competență criminalitatea econo-
mică din acest domeniu, manifestată sub 
forma infracțiunilor care aduc atingere 
drepturilor de autor și/sau drepturilor de 
proprietate industrială, inclusiv în mediul 
online.
O altă realizare importantă înregistrată în 
cursul anului 2022 este reprezentată de 
faptul că acțiunile constante și măsurile 
organizatorice luate la nivelul Poliției Ro-
mâne și al celorlalte instituții cu atribuții 
în domeniul protecției proprietății intelec-
tuale au contribuit la scoaterea României 
de pe „Lista de supraveghere” a  
Reprezentantului pentru comerț al State-
lor Unite ale Americii, agenția Guvernului 
S.U.A. care se ocupă de relațiile interna-
ționale. 
Relevanța realizării este dată de faptul 
că, pentru prima dată în ultimii 25 de ani, 
România este scoasă de pe lista de supra-
veghere, fiind astfel recunoscut formal că 
țara noastră are capacitatea de a depăși 
limitele semnalate anterior în ceea ce pri-
vește protecția drepturilor de proprietate 
intelectuală.
Printre elementele concrete care au con-
tribuit la această realizare se numără și 
faptul că la nivelul Direcției de Investigare 
a Criminalității Economice din I.G.P.R. a 
fost înființată o structură specializată în 
cazurile de piraterie online, precum și 
desemnarea unor polițiști pentru investi-
gațiile în domeniu.
Cu această ocazie, vreau să evidențiez 
încă o dată importanța deosebită pe care 
instituțiile din România o acordă protec-
ției proprietății intelectuale, concretizată 
inclusiv prin desemnarea în anul 2022 a 
unui coordonator național în domeniul 
proprietății intelectuale la nivelul  
Cancelariei Prim-Ministrului, alături de 
care vom contribui la continuarea  
demersurilor de eficientizare a activități-
lor specifice, inclusiv prin elaborarea unei 
strategii naționale în domeniu.

Protecția drepturilor de proprietate inte-
lectuală reprezintă unul dintre domeniile 
de intervenție subsumate obiectivului 
strategic de asigurare a unui climat de 
legalitate mediului de afaceri, asumat 
la nivelul Poliției Române, constituind o 
prioritate a structurilor de investigare a 
criminalității economice.
De altfel, în anul 2021, în contextul in-
tensificării activităților desfășurate de 
autoritățile de aplicare a legii din România 

Cunoaștem că protecția drepturilor 
de proprietate intelectuală, și în mod 
particular drepturile de proprietate in-
dustrială, a fost, ca să spunem așa „prima 
dragoste” în cariera dumneavoastră de 
polițist. Mai aveți în prezent timp și pen-
tru aceste tipuri de încălcări ? Ce opinie 
aveți cu privire la seria de evenimente 
Gala Proprietății Industriale organizate 
de noi și ce credeți că ar mai putea fi de 
interes pentru acest domeniu ?
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Fiind mai întâi un vis și devenind curând 
o materializare, HOFIGAL reprezintă de mai 
bine de 30 de ani simbolul naturii vindecă-
toare și protective.  Lansat în 1990, brandul 
românesc HOFIGAL a promovat mereu 
Natura ca o cale unică de creștere a calității 
vieții, fiind unul dintre cele mai cunoscute 
branduri producătoare de suplimente ali-
mentare naturale și cosmetice. 

An de an, compania a cunoscut o evo-
luție continuă, atât în ceea ce privește 
tehnologizarea fluxurilor de producție și a 
laboratoarelor de analize fizico-chimice și 
microbiologice cu echipamente moderne și 
personal calificat, cât și în ceea ce privește 
creșterea productivității și diversificarea 
gamei de produse.

„Hofigal Export Import“ S.A. este o 
companie specializată în producția su -
plimentelor alimentare pe bază de plante 
medicinale și aromatice, având caracteristic 
faptul că își produce majoritatea materiilor 
prime folosite în serele și pe terenurile 
agricole proprii.

Materiile prime folosite se obțin în con-
dițiile unei agriculturi ecologice strict con-
trolate și avizate.

Un rol determinant în dezvoltarea 
companiei l-a avut colaborarea fruc tuoasă 
a unui colectiv de cercetători, cu experien-
ță în domeniul cercetării științifice și a 
producției, care, utilizând plante medici-
nale și aromatice speci fice condițiilor 
pedoclimatice din țara noastră, au obținut 
produse noi, originale, după tehnologii 
proprii, brevetate în țară și premiate la 
târguri internaționale. 

Obiectivele majore ale companiei sunt 
de a aplica condițiile și măsurile privind 
asigurarea calității, eficacității și siguranței 
tuturor produselor, precum și utilizarea de 
ingrediente active de natură vegetală 
garantată ce corespund în totalitate nor-
melor ecologice internaționale în vigoare. 
Toate etapele procesului, de la cultivare 
(pre-procesare, procesare plantă), până la 
faza de produs finit sub formă de supli-
mente alimentare, cosmetice, ceaiuri, res-
pectă cerințele internaționale privind culti-
varea și recoltarea plantelor, precum și 
Regulile GMP. Din punct de vedere al cali-

tății produselor, indiferent de etapă, aces-
tea îndeplinesc cerințele Farmacopeei 
Europene și condițiilor de calitate, proprii 
filosofiei Hofigal.

Laboratoarele de control al calității pro-
duselor sunt dotate cu echipamente moder-
ne conforme cerințelor referențialelor de 
mai sus și operează cu un personal instruit și 
cu experiență.

Echipamentele de producție, de măsură 
și control sunt de calitate înaltă și cu tehnică 
avansată. 

Produsele portofoliului Hofigal repre-
zintă premiere pe plan mondial: cea mai 
mare concentrație de -caroten în ulei de 
cătină, de proteină în Spirulină, Coenzima 
Q10 în ulei de cătină.

Calitatea produselor și diversitatea por-
tofoliului impun „Hofigal“ ca una dintre cele 
mai puternice companii producătoare de 
suplimente alimentare naturale, din plante 
medicinale și aromatice. 

Preocupați de studiul și introducerea 
de Terapii Noi, HOFIGAL a dezvoltat gama 
Gemoderivatelor, sub formă de extracte 
glicerinohidroalcoolice în diluție 1:10, obți-
nute din țesuturi vegetale proaspete aflate 
în faza de creștere (muguri, boboci, amenți, 
mlădițe, scoarța ramurilor tinere, scoarța 
internă a rădăcinilor, sevă, semințe). Aces-
tea sunt formate din țesuturi embrionare 
care concentrează întreaga energie și infor-
mație genetică a plantei, fiind mai bogate 
în vitamine, oligoelemente, minerale, acizi 
nucleici sau factori de creștere decât planta 
însăși. 

NATURA NU MINTE NICIODATĂ

Exemplificăm gemoderivatele 1 DH din: 
afin negru, alun, arin negru, arțar de câmpie, 
brad alb, castan sălbatic, carpen alb, cătină 
roșie, coacăz negru, dud negru, fag, frasin, 
ienupăr, lemn câinesc, liliac, măceș, mestea-
căn alb și pufos, mur, nuc, păducel, pin, plop, 
porumb, porumbar, rozmarin, salcie, sânger, 
stejar, tei argintiu, ulm, viță de vie, zmeur.

Valorificarea materialului vegetal obți-
nut de firma noastră are în vedere și dome-
nii adiacente, aflate în studiu, cum ar fi: 
supernucleele pentru zootehnie (polivita-
mine), insectofungicide naturale vegetale 
netoxice.

Aceste produse sunt rezultatul unei 
îndelungate și susținute activități de cerce-
tare și dezvoltare desfășurate în laboratoa-
rele noastre de către colectivul propriu de 
cercetători, doctori în științe (farmaciști, 
ingineri chimiști, medici, biologi, microbio-
logi, biochimiști, chimiști, agronomi). Acest 
colectiv colaborează cu cele mai importante 

instituții de învățământ superior și Institute 
Naționale de Cercetare și Dezvoltare din 
România. 

Actualmente, HOFIGAL cofinanțează 
numeroase teme de cercetare din Planul 
Național de Cercetare, la care se adaugă o 
multitudine de proiecte de cercetare internă 
continuă.

CENTRUL DE TERAPIE 
NATURALĂ BREAZA

Implicându-se în medicina integrată, în 
anul 2003, Hofigal a deschis Centrul de 
Terapie Naturală „Alexandra“ din Breaza. 
Orașul Breaza este poarta de intrare în pito-
reasca Valea Prahovei, dar totuși izolată de 
traficul rutier intens caracteristic acesteia. 
Breaza este stațiune balneo-climaterică din 
anul 1928. Calitatea aerului localității se 
datorează ozonului și ionilor negativi, cu 

efect terapeutic. Regimul de cură în stațiune 
este recomandat în: nevroză astenică, sin-
droame neuro-astenice, boli endocrine-me-
tabolice (diabet zaharat, hipertiroidie și dis-
lipidemii), turburări circulatorii periferice, 
hipertensiune arterială, afecțiuni ale căilor 
respiratorii, anemii etc. Analizând izvoarele 
cu apă minerală, Institutul de Balneofiziote-
rapie din București a stabilit că sunt sulfu-
roase, sulfatate, calcice, sodice, hipotone, 
fiind utilizate pentru tratament balnear ale 
unor afecțiuni cum ar fi nevroze, a bolilor 
cardio-vasculare, respiratorii, hepatobiliare.

Prin întreaga sa activitate, „Hofigal“ 
este așadar promotorul celor mai înaintate 
și moderne concepte legate de fabricația 
nepoluantă. De la mate riile prime până la 
produsele finite, totul este natural, curat și 
nepoluat. Niciun produs Hofigal nu are 
contraindicații sau efecte adverse pentru 
că „Natura nu minte niciodată...“, cum 
spunea Mihai Eminescu.

OAMENI ȘI BREVETE. 
HOFIGAL ÎN CIFRE

  32 de ani de implicare pentru 
sănătate și natură

 65 de mărci 
 5 0 de brevete de invenție 

înregistrate la OSIM
 peste 200 de produse
 aproximativ 200 de angajați

DATE DE CONTACT: 

HOFIGAL EXPORT IMPORT
București, Intrarea Serelor nr. 2, Sector 4;

Telefon: 00(40) 21-334.51.35
Fax: 00(40) 21-334.59.05

E-mail:  office@hofigal.eu; 
Site: www.hofigal.eu

Doamna Cristina Manea, director general HOFIGAL, dezvoltă și explică 
sloganul devenit celebru deja al brandului pe care îl reprezintă – Natura nu 
minte niciodată – „O întoarcere la natură cât mai curând, ca o pornire dinlăuntrul 
nostru, ca un instinct mai degrabă decât un gând de salvare, ne poate oferi 
ceea ce ne lipsește de mult prea multă vreme, din ce în ce mai mult și mai acut. 
O calitate mai bună a vieții. O viață trăită în spiritul naturii, pentru că atunci 
trăim pe deplin în adevăr și nu în minciună“.

Produsele noastre pot fi găsite în toate farmaciile din România.
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Fiind mai întâi un vis și devenind curând 
o materializare, HOFIGAL reprezintă de mai 
bine de 30 de ani simbolul naturii vindecă-
toare și protective.  Lansat în 1990, brandul 
românesc HOFIGAL a promovat mereu 
Natura ca o cale unică de creștere a calității 
vieții, fiind unul dintre cele mai cunoscute 
branduri producătoare de suplimente ali-
mentare naturale și cosmetice. 

An de an, compania a cunoscut o evo-
luție continuă, atât în ceea ce privește 
tehnologizarea fluxurilor de producție și a 
laboratoarelor de analize fizico-chimice și 
microbiologice cu echipamente moderne și 
personal calificat, cât și în ceea ce privește 
creșterea productivității și diversificarea 
gamei de produse.

„Hofigal Export Import“ S.A. este o 
companie specializată în producția su -
plimentelor alimentare pe bază de plante 
medicinale și aromatice, având caracteristic 
faptul că își produce majoritatea materiilor 
prime folosite în serele și pe terenurile 
agricole proprii.

Materiile prime folosite se obțin în con-
dițiile unei agriculturi ecologice strict con-
trolate și avizate.

Un rol determinant în dezvoltarea 
companiei l-a avut colaborarea fruc tuoasă 
a unui colectiv de cercetători, cu experien-
ță în domeniul cercetării științifice și a 
producției, care, utilizând plante medici-
nale și aromatice speci fice condițiilor 
pedoclimatice din țara noastră, au obținut 
produse noi, originale, după tehnologii 
proprii, brevetate în țară și premiate la 
târguri internaționale. 

Obiectivele majore ale companiei sunt 
de a aplica condițiile și măsurile privind 
asigurarea calității, eficacității și siguranței 
tuturor produselor, precum și utilizarea de 
ingrediente active de natură vegetală 
garantată ce corespund în totalitate nor-
melor ecologice internaționale în vigoare. 
Toate etapele procesului, de la cultivare 
(pre-procesare, procesare plantă), până la 
faza de produs finit sub formă de supli-
mente alimentare, cosmetice, ceaiuri, res-
pectă cerințele internaționale privind culti-
varea și recoltarea plantelor, precum și 
Regulile GMP. Din punct de vedere al cali-

tății produselor, indiferent de etapă, aces-
tea îndeplinesc cerințele Farmacopeei 
Europene și condițiilor de calitate, proprii 
filosofiei Hofigal.

Laboratoarele de control al calității pro-
duselor sunt dotate cu echipamente moder-
ne conforme cerințelor referențialelor de 
mai sus și operează cu un personal instruit și 
cu experiență.

Echipamentele de producție, de măsură 
și control sunt de calitate înaltă și cu tehnică 
avansată. 

Produsele portofoliului Hofigal repre-
zintă premiere pe plan mondial: cea mai 
mare concentrație de -caroten în ulei de 
cătină, de proteină în Spirulină, Coenzima 
Q10 în ulei de cătină.

Calitatea produselor și diversitatea por-
tofoliului impun „Hofigal“ ca una dintre cele 
mai puternice companii producătoare de 
suplimente alimentare naturale, din plante 
medicinale și aromatice. 

Preocupați de studiul și introducerea 
de Terapii Noi, HOFIGAL a dezvoltat gama 
Gemoderivatelor, sub formă de extracte 
glicerinohidroalcoolice în diluție 1:10, obți-
nute din țesuturi vegetale proaspete aflate 
în faza de creștere (muguri, boboci, amenți, 
mlădițe, scoarța ramurilor tinere, scoarța 
internă a rădăcinilor, sevă, semințe). Aces-
tea sunt formate din țesuturi embrionare 
care concentrează întreaga energie și infor-
mație genetică a plantei, fiind mai bogate 
în vitamine, oligoelemente, minerale, acizi 
nucleici sau factori de creștere decât planta 
însăși. 

NATURA NU MINTE NICIODATĂ

Exemplificăm gemoderivatele 1 DH din: 
afin negru, alun, arin negru, arțar de câmpie, 
brad alb, castan sălbatic, carpen alb, cătină 
roșie, coacăz negru, dud negru, fag, frasin, 
ienupăr, lemn câinesc, liliac, măceș, mestea-
căn alb și pufos, mur, nuc, păducel, pin, plop, 
porumb, porumbar, rozmarin, salcie, sânger, 
stejar, tei argintiu, ulm, viță de vie, zmeur.

Valorificarea materialului vegetal obți-
nut de firma noastră are în vedere și dome-
nii adiacente, aflate în studiu, cum ar fi: 
supernucleele pentru zootehnie (polivita-
mine), insectofungicide naturale vegetale 
netoxice.

Aceste produse sunt rezultatul unei 
îndelungate și susținute activități de cerce-
tare și dezvoltare desfășurate în laboratoa-
rele noastre de către colectivul propriu de 
cercetători, doctori în științe (farmaciști, 
ingineri chimiști, medici, biologi, microbio-
logi, biochimiști, chimiști, agronomi). Acest 
colectiv colaborează cu cele mai importante 

instituții de învățământ superior și Institute 
Naționale de Cercetare și Dezvoltare din 
România. 

Actualmente, HOFIGAL cofinanțează 
numeroase teme de cercetare din Planul 
Național de Cercetare, la care se adaugă o 
multitudine de proiecte de cercetare internă 
continuă.

CENTRUL DE TERAPIE 
NATURALĂ BREAZA

Implicându-se în medicina integrată, în 
anul 2003, Hofigal a deschis Centrul de 
Terapie Naturală „Alexandra“ din Breaza. 
Orașul Breaza este poarta de intrare în pito-
reasca Valea Prahovei, dar totuși izolată de 
traficul rutier intens caracteristic acesteia. 
Breaza este stațiune balneo-climaterică din 
anul 1928. Calitatea aerului localității se 
datorează ozonului și ionilor negativi, cu 

efect terapeutic. Regimul de cură în stațiune 
este recomandat în: nevroză astenică, sin-
droame neuro-astenice, boli endocrine-me-
tabolice (diabet zaharat, hipertiroidie și dis-
lipidemii), turburări circulatorii periferice, 
hipertensiune arterială, afecțiuni ale căilor 
respiratorii, anemii etc. Analizând izvoarele 
cu apă minerală, Institutul de Balneofiziote-
rapie din București a stabilit că sunt sulfu-
roase, sulfatate, calcice, sodice, hipotone, 
fiind utilizate pentru tratament balnear ale 
unor afecțiuni cum ar fi nevroze, a bolilor 
cardio-vasculare, respiratorii, hepatobiliare.

Prin întreaga sa activitate, „Hofigal“ 
este așadar promotorul celor mai înaintate 
și moderne concepte legate de fabricația 
nepoluantă. De la mate riile prime până la 
produsele finite, totul este natural, curat și 
nepoluat. Niciun produs Hofigal nu are 
contraindicații sau efecte adverse pentru 
că „Natura nu minte niciodată...“, cum 
spunea Mihai Eminescu.

OAMENI ȘI BREVETE. 
HOFIGAL ÎN CIFRE

  32 de ani de implicare pentru 
sănătate și natură

 65 de mărci 
 5 0 de brevete de invenție 

înregistrate la OSIM
 peste 200 de produse
 aproximativ 200 de angajați

DATE DE CONTACT: 

HOFIGAL EXPORT IMPORT
București, Intrarea Serelor nr. 2, Sector 4;

Telefon: 00(40) 21-334.51.35
Fax: 00(40) 21-334.59.05

E-mail:  office@hofigal.eu; 
Site: www.hofigal.eu

Doamna Cristina Manea, director general HOFIGAL, dezvoltă și explică 
sloganul devenit celebru deja al brandului pe care îl reprezintă – Natura nu 
minte niciodată – „O întoarcere la natură cât mai curând, ca o pornire dinlăuntrul 
nostru, ca un instinct mai degrabă decât un gând de salvare, ne poate oferi 
ceea ce ne lipsește de mult prea multă vreme, din ce în ce mai mult și mai acut. 
O calitate mai bună a vieții. O viață trăită în spiritul naturii, pentru că atunci 
trăim pe deplin în adevăr și nu în minciună“.

Produsele noastre pot fi găsite în toate farmaciile din România.
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Contrabanda cu țigarete  
prejudiciază bugetul  
și alimentează crima organizată

Piața neagră a țigaretelor a continuat 
să scadă și în iulie până la 6,1% din 
totalul consumului, comparativ cu 

7,1% în mai, conform studiului realizat 
de compania Novel. Este un nou record 
istoric, fiind cel mai mic nivel înregistrat 
de la demararea cercetării comerțului 
ilegal cu produse din tutun, în anul 2008. 
Deși contrabanda a scăzut, datele făcute 
publice de autorități arată o tendință 
îngrijorătoare, și anume creșterea 
contrafacerilor. 

În ultima perioadă, în România, Direcția 
pentru Combaterea Crimei Organizate, sub 
coordonarea DIICOT, a descoperit cinci 
fabrici ilegale de țigarete, dintre care două 
în județul Iași. Una dintre acestea opera din 
2020, iar multe din țigaretele contrafăcute 
ajungeau pe piața neagră ori din vestul 
Europei, ori din România. Cealaltă fabrică 
era pe punctul de a începe producția în 
momentul descinderii autorităților. În 
doar două zile au fost efectuate peste 20 
de raiduri, rezultând în capturarea a 10 
milioane de țigarete, 1,5 tone de tutun 
procesat și alte bunuri. 12 persoane au 
fost reținute, iar la mijlocul lunii iulie 
investigațiile erau încă în desfășurare. 
La finele lunii iulie, polițiștii greci au 
descoperit în regiunea Attica o fabrică 
ilegală care producea Winston, cu 
avertismente de sănătate în limba engleză. 

Pachetul de țigarete este cel mai taxat produs din România. Circa 80% din preț și, implicit, din cifra de afaceri a 
companiilor de tutun, reprezintă accize, TVA și alte taxe, sume care se virează la buget. Ca urmare, comerțul ilegal 
cu țigarete este o amenințare pentru piața legală, dar și pentru stat. În 2020, sectorul tutunului a fost cel mai 
solid contribuabil, în contextul scăderii veniturilor provenite din energie. În 2021, companiile de tutun au virat la 
buget circa 20 de miliarde de lei, în creștere cu 13% față de anul precedent. Contribuțiile în creștere se datorează 
eforturilor depuse de autorități pentru combaterea contrabandei, precum și predictibilității politicii fiscale și a 
cadrului de reglementare, care nu au suferit schimbări radicale și neașteptate.

GILDA LAZĂR, director Corporate Affairs & Communications,  
JTI România, Moldova și Bulgaria
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Administrare Fiscală, apoi, în anul 2008, 
cu Autoritatea Națională a Vămilor, 
respectiv în 2014 cu Direcția Generală a 
Vămilor. Peste 50 de câini special instruiți 
pentru depistarea produselor din 
tutun, drogurilor și numerarului au fost 
donați de JTI în ultimii doisprezece ani 
Autorității Vamale. În 2013 am semnat 
un Protocol de Cooperare cu Poliția 
de Frontieră, reînnoit în anul 2018, iar 
în 2019 JTI a donat echipamente de 
ultimă generație necesare monitorizării 
frontierelor. 

„Pe lângă prejudicierea producătorilor și 
a bugetului, comerțul ilicit, cu produse 
de contrabandă și contrafăcute stopează 
dezvoltarea economică a regiunilor de 
frontieră și duce la creșterea crimei 
organizate. Documentul semnat cu Vama 
reprezintă un cadru pentru continuarea 
programelor pe care le avem în derulare, 
precum și pentru viitoare proiecte 
comune. JTI a fost prima companie 
de tutun care a semnat un Protocol 
pentru combaterea contrabandei în anul 
2005, mai întâi cu Agenția Națională de 

În total, autoritățile din Grecia au confiscat 
peste un milion de țigarete și 13,5 tone 
de tutun procesat. Fenomenul falsificării 
brandurilor internaționale s-a intensificat și 
în Ucraina, multe dintre produse ajungând 
pe piața noastră.

Ambalajul și marca  
previn contrafacerea

Un factor esențial în combaterea 
contrafacerii este marca deținută de 
producător, care conține elemente 
proprii de identificare și de siguranță. 
Cu cât marca deține un spațiu mai mic 
pentru reprezentare, cu atât procesul 
de contrafacere devine mai simplu. 
Este cazul pachetului de țigarete. Din 
2016, când a fost transpusă Directiva 
tutunului în România, suprafața 
destinată avertismentelor de sănătate și 
pictogramelor a crescut de la 30 la 65%, 
amplasarea lor făcându-se pe ambele 
fețe ale pachetului. În țări ca Australia, 
sau Marea Britanie au fost implementate 
cele mai radicale măsuri antitutun, și 
anume uniformizarea tuturor ambalajelor, 
transformarea produselor în mărfuri, ceea 
ce înseamnă deposedarea producătorilor 
de propriile branduri. 

Pachetele generice presupun eliminarea 
mărcilor înregistrate, logo-urilor, culorilor 
și graficii, iar numele brandului, scris cu 
fonturi și dimensiuni standard, rămâne 
singurul element permis. Pachetele 
identice, în aceeași nuanță pământie și cu 
același scris, sunt mult mai ușor de tipărit 
de către oricine. Conform reprezentanților 
JTI, studiile arată că măsurile de acest tip 
nu scad incidența fumatului, dar determină 
creșterea comerțului ilegal cu bunuri 
contrafăcute.

În România, JTI și Poliția de Frontieră au 
reînnoit în această vară Protocolul de 
colaborare semnat în 2013, prin care 
sunt prevăzute, printre altele, expertiză și 
traininguri specifice pentru identificarea 
produselor contrafăcute, pe baza 
elementelor de siguranță ale mărcilor. 
De asemenea, JTI a reînnoit Protocolul cu 
Autoritatea Vamală Română.
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evoluție / evolution (% din total consum / % of total consumption) 

Comerțul ilegal cu țigarete la nivel național
The illegal trade in cigarettes at National level

Iulie/July 2022

Surse (Iul. vs. Mai.) / Sources (Jul. vs. May.) ((%%  ddiinn  ppiiaațțaa  iilleeggaallăă  //  %%  ooff  iilllleeggaall  mmaarrkkeett))

37.9
-6.9 pp

cheap whites

3.6
-23.1 pp

Moldova

0.9
+0.9 pp

Ucraina

0
0.0 pp

Serbia

51.7*
+31.8 pp

Duty Free

6.0
-0.5 pp

altele
others

0
-2.1 pp

nneeccuunnoossccuuttăă  
uunnkknnoowwnn

8.6 
(+1.5 pp)

1.2 
(+0.4 pp)

7.0 
(-0.8 pp)

4.2 
(-1.8 pp)

13.3 
(-13.4 pp)

7.2 
(+3.9 pp)

2.6 
(-0.4 pp)

3.6 
(+1.5 pp)

* 1/3 din aceasta sursa o reprezintă pachetele etichetate/ 1/3 in this source are packs labeled cigarettes:
 “Destinat comercializării pe teritoriul R. Moldova/ Doar pentru vânzări în magazine Duty Free”. 



EDIȚIA A XXXV-A SEPTEMBRIE 2022
LEGAL MAGAZIN WWW.LEGALMAGAZIN.RO38
FACTS & FIGURES

De asemenea, din anul 2010 derulăm 
anual, în parteneriat cu autoritățile de 
aplicare a legii, campanii publice de 
informare a publicului despre efectele 
negative ale comerțului ilegal asupra 
societății și economiei. Campaniile 
publice au fost extinse în ultimii doi 
ani și în Republica Moldova. Vom 
continua să furnizăm autorităților 
partenere suport logistic, sprijin pentru 
echipele canine mobile specializate 
în depistarea tutunului, drogurilor și 
numerarului, precum și pregătire de 
specialitate în vederea identificării 
țigaretelor contrafăcute”, a declarat 
Gilda Lazăr, director Corporate Affairs & 
Communications, JTI România, Moldova 
și Bulgaria.

Îmbunătățirea legislației  
poate contribui la menținerea  
nivelului minim al pieței negre

JTI a solicitat timp de mai mulți ani, 
împreună cu autoritățile de aplicare a 
legii, îmbunătățirea cadrului legislativ 
care se referă la infracțiunea de 
contrabandă. Un bun prilej de modificare 
a legislației l-a constituit Decizia CCR 
176/2022, de neconstituționalitate 
a prevederii privind contrabanda 
asimilată. Astfel, prin OUG 85/2022, care 
pune în acord Codul Vamal cu Decizia 
CCR, este stabilit un singur criteriu, 
cantitatea de 10.000 de țigarete pentru 
infracțiunea de contrabandă, indiferent 
de locul săvârșirii acesteia. Se elimină 
astfel criteriul valorii în vamă, dificil spre 
imposibil de calculat, mai ales pentru 
țigaretele „cheap whites”. De asemenea, 
Poliția și Jandarmeria au primit atribuții 
de control al contravenienților din piețe, 
oboare, stații de metrou, zone unde se 
desfășoară nestingherit comerțul ilegal.
Cu cât scade mai mult contrabanda, cu 
atât cresc vânzările legale și contribuția 
la bugetul de stat. Doar JTI România a 
virat în 2021 la buget circa 5,6 miliarde 
lei, cu peste 14% mai mult comparativ cu 
2020. 
„Ne dorim să putem raporta și pentru 
2022 contribuții în creștere. Recentele 

îmbunătățiri legislative și calendarul 
de majorare a accizelor reprezintă 
premise pentru dezvoltarea normală 
a pieței legale. Sunt însă necesare în 
continuare eforturi la fel de susținute 
din partea autorităților de aplicare a 
legii. Cu toate că Novel a notat un minim 
istoric al contrabandei, se observă și 
schimbări semnificative în structura 
provenienței țigaretelor de pe piața 
neagră. Ne îngrijorează mult proliferarea 
contrafacerilor, cu încălcarea drepturilor 
de proprietate intelectuală.

De asemenea, creșterea ponderii 
produselor tip Duty Free, din care o 
treime reprezintă produse destinate 
magazinelor din Republica Moldova, 
arată că este necesară o cooperare mai 
strânsă a autorităților de aplicare a legii 
din România cu cele din țările vecine 
și un cadru legislativ anticontrabandă 
unitar în regiune”, a precizat Gilda Lazăr.

Nu în ultimul rând, în opinia oficialului 
JTI, este necesară o abordare echilibrată 
a sectorului. „Noua economie, în diverse 
nuanțe de verde, se bazează pe resurse 
deja existente. Distrugerea unor întregi 
industrii fără a propune nimic viabil în 
schimb înseamnă recesiune economică, 

șomaj, instabilitate socială. Tot ceea 
ce se interzice pe piața legală apare 
în oferta de pe piața neagră. Să ne 
reamintim de corupția generalizată care 
a cuprins SUA în perioada prohibiției. Așa 
cum vedem la ora actuală, după tutun 
a început demonizarea altor industrii 
considerate poluante sau «nesănătoase»: 
energia convențională, băuturile dulci, 
alcoolul, carnea roșie ș.a.m.d. 

Nu putem spera decât că vom reuși 
să apărăm în continuare principiile 
statului de drept și ale democrației: 
proprietatea în toate formele ei, inclusiv 
cea intelectuală, dialogul constructiv 
al sectorului privat cu administrația 
publică, dreptul de a alege, în deplină 
cunoștință de cauză”, a concluzionat 
directorul JTI.

Conform unui studiu ASPES  (Asociația 
pentru Studii și Prognoze Economico-
Sociale), sectorul tutunului ar putea 
contribui la economia românească cu 
5,7 miliarde de euro anual, ceea ce ar 
însemna 2,56% din Produsul Intern Brut 
(PIB), dacă nu ar mai fi introduse noi 
restricții pentru piața legală, cadrul fiscal 
ar fi predictibil, iar comerțul ilegal s-ar 
menține la sub 10%.
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Proprietatea intelectuală în era digitală

Sute de specialiști, practicieni în 
domeniul dreptului de proprietate 
intelectuală, cadre didactice, 

reprezentanți ai mediului de afaceri, experți 
internaționali, au dezbătut subiectele cu 
impact asupra mediului economic, oferind 
perspective practice și explicative pentru 
operaționalizarea normelor în materie.
Cele patru ediții s-au bucurat de prezența și 
susținerea specialiștilor și a unor organizații 
active, reprezentative în domeniu, 
printre partenerii tradiționali situându-se 
Asociația Științifică de Dreptul Proprietății 
Intelectuale (ASDPI), Credidam, Pergam, 
Universul Juridic,  Roș & Asociații, Cabinet 
de Avocatură Marius Pantea.
„Conferințele se adresează atât 
specialiștilor, cât și antreprenorilor, agenda 
reuniunilor incluzând teme de actualitate, 
cu un grad ridicat de utilitate pentru diverse 
industrii. Reprezentanți ai OMPI, specialiști 

ORDA și OSIM, experți internaționali, 
reprezentanți ai instituțiilor guvernamentale 
și ai sectorului privat, ai societății civile, care 
desfășoară activități în domeniu, dar și ai 
mediului academic, s-au raportat la nevoia 
de informare privind legislația în domeniul 
proprietății intelectuale în economia 
digitală. 
Dezvoltarea de proceduri destinate unei 
aplicări eficiente a drepturilor, propunerea 
de noi instrumente destinate unei mai bune 
monitorizări și control al piețelor în materie, 
dar și creșterea gradului de conștientizare și 
promovare în vederea formării unei culturi 
a respectării proprietății intelectuale au 
fost reperele celor patru ediții organizate la 
București. 
Prin modificările recent aduse legislației 
naționale, provocările sunt din ce în ce 
mai mari, ceea ce ne face să luăm în calcul 
organizarea unei a cincea ediții, cel mai 

probabil în luna noiembrie a acestui an.
Pe de o parte, titularii drepturilor de 
proprietate intelectuală trebuie să știe 
cum să gestioneze și să protejeze aceste 
drepturi. Pe de altă parte, mediul economic 
trebuie să cunoască limitele și drepturile 
privind utilizarea unor creații sau opere care 
nu le aparțin pentru evitarea unor probleme 
ulterioare legate de încălcarea legislației în 
domeniu. 
Sunt doar două aspecte care explică 
necesitatea dialogului permanent dintre 
creatori, utilizatori de opere și specialiști 
în domeniul dreptului de proprietate 
intelectuală”, a declarat conf. univ. dr. 
Mihaela Prună, decanul Facultății de Drept a 
Universității Româno-Americane, implicată 
direct în organizarea acestei manifestări.
„Și la nivel academic promovăm în mod 
special acțiuni de informare și educare a 
tinerior privind proprietatea intelectuală, 
sub cele două forme ale sale - drepturile de 
autor și drepturile conexe, pe de o parte, 
și proprietatea industrială pe de altă parte. 
Suntem interesați ca studenții noștri, viitori 
profesioniști pe piața muncii, să respecte 
drepturile de proprietate, să învețe să 
aprecieze rolul creativității și al regulilor 
pentru dezvoltarea personală și socială”, a 
mai afirmat aceasta.

În ultimii ani, impactul proprietății intelectuale asupra economiei digitale din perspectiva întreprinderilor mici 
și mijlocii este pe agenda dezbaterilor internaționale. Subiectul este și în atenția experților și practicienilor 
în domeniu din România, de cinci ani, Organizația Mondială a Proprietății Intelectuale (OMPI) împreună cu 
instituțiile cu atribuții directe în domeniul  managementului proprietății intelectuale din România - Oficiul 
Român pentru Drepturile de Autor (ORDA)  și Oficiul de Stat pentru Invenții și Mărci (OSIM) – și în colaborare cu 
Universitatea Româno-Americană din București, organizând la București Conferința Regională „Intellectual 
Property (IP) in the Digital Economy for Small and Medium-sized Enterprises (SMEs)”. 
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și 30 de ani de experiență în producția de 
whisky, rememorează momentul ȋntâlnirii 
cu președintele fondator al Grupului 
Alexandrion.
„L-am cunoscut pe Nawaf în 2017, 
printr-un prieten comun, la un hotel 
din București și în mai puțin de o oră 
mi-am dat seama că este cu adevărat 
pasionat de ideea de a produce whisky 
single malt în România. Gândim la fel 
această privință și am știut că vom 
avea o colaborare de succes, din acest 

„Povestea Carpathian Single Malt a 
ȋnceput, de fapt, cu mulți ani ȋn urmă, 
atunci când am descoperit că România are 
toate resursele naturale necesare: climă 
blândă, orz de calitate foarte bună, apă 
pură din dealurile subcarpatice, pentru 
a crea un whisky single malt care să 
concureze la nivel modial, fără probleme, 
cu alte produse din aceeași categorie. Ani 
ȋntregi am urmărit piața cu atenție și am 
observat cum cererea pentru single malt 
crește de la an la an, ȋn România.

Așa am hotărât că, ȋntr-o zi, voi pune 
România pe harta producătorilor de 
whisky single malt”, povestește Nawaf 
Salameh.
Drumul nu a fost ușor, iar Nawaf Salameh 
a știut acest lucru de la ȋnceput. Tocmai 
de aceea a cooptat ȋn acest proiect un 
maestru distilator care să ȋși valorifice 
cunoștințele și experiența de zeci de 
ani pentru a da viață unui whisky single 
malt unic. Allan Anderson, un maestru 
distilator, cu rădăcini scoțiene și irlandeze 

Interviu cu XXX, xxx

Carpathian Single Malt, primul  Carpathian Single Malt, primul  
whisky single malt produs integral whisky single malt produs integral 
în România, călătorește în jurul lumiiîn România, călătorește în jurul lumii

SUCCESS STORY

În urmă cu cinci ani, Alexandrion Group anunța debutul unui proiect ambițios, complex, care a provocat reacții 
puternice, aflate la poli opuși. Unii l-au privit cu curiozitate și entuziasm, alții cu scepticism și neîncredere, iar 
alții au fost mai rezervați în a-și exprima părerile. Nawaf Salameh, președintele fondator al Grupului, care primise 
în urmă cu doar un an prestigiosul titlu Keeper of the Quaich, pentru contribuția sa remarcabilă la promovarea 
și evoluția whisky-ului scotch, a decis să transforme în realitate un vis pe care îl avea de peste douăzeci de ani: 
acela de a produce whisky single malt în România.



41
SUCCESS STORY

EDIȚIA A XXXV-A SEPTEMBRIE 2022
LEGAL MAGAZIN WWW.LEGALMAGAZIN.RO

dezvăluit și publicului din Marea Britanie 
pe 12 iulie, printr-un eveniment organizat 
ȋn somptuoasa clădire istorică ce datează 
din 1897, Royal Automobile Club (RAC) din 
Pall Mall.
„A doua destinație a turului nostru global 
a fost Londra și am fost cu adevărat 
onorat să mă aflu acolo, ȋn locul ȋn care 
whisky-ul ȋși are originile și să vorbesc 
despre un produs cu atât de multă 
tradiție, mândrie și istorie, pe care ȋl 
respect atât de mult, ȋntr-o locație istorică 
prestigioasă, the Royal Automotive Club, 
care a completat perfect profilul pe care 
ȋl are Carpathian Single Malt. Britanicii au 
creat whisky-ul single malt, iar experiența 
și cunoștințele lor, de care putem 
beneficia, ne ajută să dezvoltăm produsul 
nostru și mai mult.”.

motiv am și acceptat provocarea sa. Am 
discutat despre resursele pe care le are 
România și am fost amândoi de acord 
că toate ingredientele necesare sunt ȋn 
această țară. Călătoria noastră împreună 
de până acum a fost fantastică”, spune 
Allan Anderson.
Împreună, Nawaf Salameh și Allan 
Anderson au creat Carpathian Single 
Malt, maturat în butoaie selectate 
manual, care reflectă gustul excepțional, 
caracterul său blând și personalitatea 
puternică.

„N-a fost un drum ușor. Mulți oameni  
au fost surprinși de planurile mele. Mulți 
oameni au crezut că nu este o idee bună 
și că nu vom reuși să producem single 
malt ȋn România. Mulți au ȋncercat să mă 

facă să mă răzgândesc. Dar au fost și mulți 
oameni care au devenit foarte interesați 
să vadă și să deguste produsul final”, 
adaugă Nawaf Salameh.

Turul în jurul lumii a demarat  
de Ziua Mondială a Whisky-ului
În luna mai a acestui an, primul whisky 
single malt produs integral ȋn România, 
a fost ȋmbuteliat într-o ediție limitată, 
de doar 930 de sticle, la Distileriile 
Alexandrion Saber 1789 din Pleașa, Bucov, 
județul Prahova. La scurt timp după, 
chiar de Ziua Mondială a Whisky-ului, și-a 
ȋnceput călătoria ȋn jurul lumii.  

Primul eveniment din cadrul acestui tur a 
avut loc pe 25 mai, ȋn Washington D.C.
Carpathian Single Malt Whisky a fost 

Nawaf Salameh, 
Preşedinte, 

fondator 
al Grupului 

Alexandrion
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Un produs cu atribute unice
Sub coordonarea lui Nawaf 
Salameh și a Master Distiller-ului 
Allan Anderson, Alexandrion 
Group a creat un produs 
premium folosind 100% orz 
românesc malțificat și apă pură 
din dealurile subcarpatice. Acest 
whisky single malt este distilat, 
maturat și îmbuteliat la Distileriile 
Alexandrion Saber 1789, situate 
în Bucov (jud. Prahova), în zona 
Munților Carpați. Carpathian 
Single Malt are o culoare naturală, 
provenită din maturarea exclusivă 
în butoaie, este realizat fără 

filtrare la rece și are o concentrație 
alcoolică de 46 la sută.

Maturat în butoaie de vin 
românesc, o premieră mondială
O altă premieră mondială, pe 
care Alexandrion Group o aduce 
în această industrie este faptul că 
primul whisky single malt românesc 
a fost maturat și în butoaie de 
vin românesc. Alexandrion Group 
devine, astfel, unul dintre puținii 
producători din lume care folosesc 
butoaie de vin din cramele proprii 
pentru maturarea whisky-ului 
single malt. Ediția limitată a inclus 

Nawaf Salameh, Preşedinte,
fondator al Grupului Alexandrion

Colin C. Lovering, 
Carpathian Single 
Malt Global Brand 
Ambassador  
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trei expresii ale produsului: Fetească 
Neagră și Pinot Noir, care fac parte din 
colecția de butoaie de vin românesc și 
Madeira, din colecția de butoaie de vin 
spaniol și portughez. Expresiile Fetească 
Neagră și Madeira au fost maturate inițial 
în butoaie de Bourbon, în timp ce expresia 
Pinot Noir a fost maturată exclusiv în 
butoaie de Pinot Noir.

Anul trecut, varietatea Fetească Neagră a 
fost premiată cu Dublă Medalie de Aur la 
una dintre cele mai importante competiții 
de profil, Concours Mondial de Bruxelles, și 
este considerată cea mai bună varietate de 
vin roșu românesc.
„Am distilat și maturat cu răbdare  
whisky-ul nostru single malt încă din 2017, 
achiziționând butoaie din Europa și din 
SUA. Aceasta este prima oportunitate pe 
care pasionații de single malt o vor avea de 
a savura un whisky produs în zona Munților 
Carpați,” a spus Nawaf Salameh.

„Acest whisky reflectă perfect te rroir-
ul distileriei noastre. Impactul puternic 
al aromei orzului nostru malțificat - 
apa subcarpatică pură, combinată cu 
aroma unică, emanată de butoaiele 

de vin românesc și portughez, imprimă 
rafinament whisky-ului Carpathian, care, 
fără îndoială, va deveni unul dintre cele mai 
bune din lume, pe măsură ce se maturează. 
În plus, maturarea într-o zonă geografică 
cu climă mai caldă, spre deosebire de cea 
a Scoției (+5⁰C, în medie), ar putea fi o 
explicație pentru caracterul unic, mai blând 
al acestui whisky superb. Carpathian Single 
Malt își arată potențialul extraordinar și 
avantajul calitativ evident pe care îl are 
în raport cu alte whisky-uri single malt, 
cu aceeași perioadă de maturare, și ne 
dorim să împărtășim entuziasmul nostru cu 
pasionații de whisky din întreaga lume”, a 
concluzionat Allan Anderson.

Identitatea vizuală a Carpathian Single Malt 
a fost realizată de agenția Appartement 
103, membră Marie Claire Group.
Pentru a promova Carpathian Single Malt 
la nivel internațional, Alexandrion Group 
l-a desemnat Global Brand Ambassador pe 
Colin C. Lovering, expert în international 
business performance, autor, președinte 
al Camerei de Comerț Româno-Britanice 
(BRCC) și lector asociat la Universitatea 
din București, care trăiește în România de 
aproape 15 ani.

Ecouri puternice  
în presa internațională
Presa internațională din țări precum 
Statele Unite ale Americii, Marea 
Britanie, Franța, Germania sau Belgia a 
fost intrigată de acest nou produs, mulți 
jurnaliști străini l-au testat și au publicat 
articole ȋn care i-au apreciat calitățile.

Prestigioasa revista britanică „The Week” 
a descris Carpathian Single Malt ȋntr-un 
articol intitulat „Testate și degustate: 50 
dintre cele mai bune whisky-uri din lume”, 
astfel: „Cu aromele sale robuste și gustul 
său complex, acest whisky amintește, mai 
degrabă, de cel tradițional. Ȋn orice caz, 
este binevenit ȋn acest tur global”. The 
Week a plasat Carpathian Single Malt pe 
locul 1 ȋn topul „Testate & degustate”.

Valul de reacții pozitive arată că piața 
globală este cu siguranță pregătită 
să primească acest produs cu brațele 
deschise.
Carpathian Single Malt va fi dezvăluit, 
treptat, ȋn și mai multe expresii, atât 
publicului din România, cât și publicului 
din alte țări.
Călătoria ȋn jurul lumii continuă cu mult 
entuziasm și multă energie pozitivă, alături 
de un produs care evocă frumusețea 
Munților Carpați până în cele mai 
îndepărtate colțuri ale lumii.

Allan Anderson, 
Carpathian  
Single Malt 
Master Distiller
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NOVOMATIC România susține demersuri, 
în mod constant, pentru a lupta împotriva 
pirateniei de orice tip și pentru a proteja 
clienții de atacurile cibernetice ce pot pune 
în pericol business-urile acestora.
Prin introducerea echipamentelor 
contrafăcute în cadrul locațiilor, corelată 
cu săvârșirea altor infracțiuni, organizatorii 
își asumă riscuri extrem de mari. În plus 
față de sancțiunile de natură penală pentru 
încălcarea drepturilor de proprietate 
intelectuală (marcă, desen industrial, drept 
de autor, brevet de invenție etc.), în funcție 
de fiecare situație în parte, operatorii pot 
risca dosare penale pentru: comiterea 
infracțiunilor de evaziune fiscală, spălare 
de bani, concurență neloială, oferirea, 
distribuirea, deținerea ori depozitarea/
transportul de mărfuri-pirat etc.
De-a lungul anilor, NOVOMATIC România 
a avut repetate inițiative împotriva acestui 
fenomen. Printre acestea, organizarea 
de seminarii împreună cu reprezentanți 
ai Poliției Române, în cadrul cărora a 
informat organele de politie, implicate în 
combaterea acțiunilor de contrafacere, 
cu privire la modalitatea de identificare a 
mijloacelor de joc originale și diferențele 

care se pot observa pe mijloacele de joc 
copiate neautorizat, atât din punct de vedere 
hardware, cât și software. De asemenea, în 
lupta de a aduce conștientizare în industria 
jocurilor de noroc, Novomatic AG a deschis 
mai multe acțiuni în instanță.
 În 2020, NOVOMATIC România a lansat un 
proiect prin care le oferă organizatorilor de 
jocuri de noroc posibilitatea de a-și salva 
reputația, pentru a-și desfășura activitatea 
într-un cadru legal și sigur atât pentru ei, cât 
și pentru jucători. Organizatorii pot preda 
echipamentele contrafăcute și pot beneficia 
de 500 euro discount pentru achiziția de 
echipamente noi, produse de NOVOMATIC, 
la prețuri speciale, prin opțiunea BUY-BACK. 
Prin intermediul acestei oferte, NOVOMATIC 
România a reușit să organizeze, la intervale 
regulate de timp, acțiuni de distrugere a 
acestor echipamente în condiții de siguranță. 
Până în prezent, au fost retrase de pe piață și 
distruse 691 de aparate.
,,În baza noilor norme legislative, o parte 
dintre echipamentele de joc de generație 
veche nu vor mai putea fi exploatate și nu 
vor mai beneficia de suport tehnic. Întrucât 
este necesară retragerea acestora de pe 
piață și înlocuirea acestora, pentru a preveni 

NOVOMATIC continuă demersurile  
pentru un mediu competitiv și legal  
în industria jocurilor de noroc
Echipamentele de joc contrafăcute sunt accesibile din punct de vedere financiar, 
iar operatorul poate realiza câștiguri considerabile, în cazul în care sunt asociate 
cu un procentaj mic de câștig. Cu toate acestea, pe termen lung, operatorul riscă 
să-și piardă clienții sau să aibă plăți nejustificat de mari. Datorită prețului de 
achiziție foarte accesibil, echipamentele de joc contra-făcute sunt întotdeauna 
o sursă pentru exploatarea ilegală. În acest caz, ,,operatorul” riscă de fie 
sancționat, conform prevederilor legale, atât din punct de vedere pecuniar,  
cât și din punct de vedere civil sau penal. 

NOVOMATIC România, parte din Grupul NOVOMATIC, una dintre cele mai mari companii de tehnologie a jocurilor de noroc din lume,  
funcționează cu succes pe piața din România de 32 de ani. Compania este prezentă în toate sectoarele industriei jocurilor de noroc: aparate slot-machine, 

pariuri sportive, furnizor de VLT (automate jocuri video loterie), jocuri online, procesator de plăți, service, post service, piese de schimb etc.  
NOVOMATIC România își ghidează business-ul după sloganul: ,,Continuăm să inovăm pentru succesul dumneavoastră!”, dispune de know-how-ul Grupului 

NOVOMATIC și reușește să asigure un nivel internațional de performanță și profesionalism, prin soluții adaptate nevoilor și cerințelor clienților.

actele ilegale, inclusiv pirateria, NOVOMATIC 
România aduce în atenția clienților și 
partenerilor oferte imabatabile și extinde 
campania BUY-BACK, cu scopul de a menține 
același mediu competitiv și corect în industrie, 
pentru care a luptat mai bine de 32 de ani 
de piața din România.”, a declarat Valentin-
Adrian Georgescu, CEO NOVOMATIC 
ROMÂNIA.
NOVOMATIC România continuă lupta îm po-
triva pirateriei prin acțiuni ce vin în întâm-
pinarea clienților, care se pot bucura de un 
joc responsabil într-un mediu sigur, dar și în 
ajutorul operatorilor, care își pot desfășura 
activitatea într-un mediu competitiv, corect 
și legal.
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corectă pe scara valorilor.
Este recunoscut faptul că 
majoritatea companiilor de top 
la nivel global, în momentul 
cuantificării valorii lor de piață, 
mai bine de jumătate din 
această valoare o reprezintă 
drepturile de proprietate 
intelectuală/industrială 
deținute.
În ziua de astăzi, globalizarea 
permite fiecăruia dintre noi 
să se bucure de absolut orice 
serviciu sau produs care, 
cu siguranță, înglobează cel 
puțin un drept de proprietate 
intelectuală. Acest tip de 
comerț stă la baza nevoilor 

C ele două noțiuni care, 
cu sau fără voia noastră 
marchează perioada 

prezentă, ambele având 
valențe de mare importanță 
pentru viitor, sunt deosebite 
prin caracterul obligatoriu pe 
care l-au căpătat. Dacă în urmă 
cu ceva vreme problemele 
legate de mediu și cele care 
vizau proprietatea industrială 
erau tratate cu superficialitate 
sau se vorbea despre ele doar 
în revistele de specialitate, 
de nișă, de cele mai multe 
ori, astăzi, când toată lumea 
interacționează cu produse 
care incumbă drepturi de 

proprietate industrială și când 
factorii de mediu au devenit 
vizibili și de mare preocupare, 
acestea au devenit teme 
abordate aproape în orice 
discuție publică sau privată.
Prezentul articol pune 
laolaltă două componente 
care sunt, în opinia noastră, 
definitorii pentru societatea 
globalizată de astăzi. Fără 
protecția drepturilor de 
proprietate intelectuală 
și în special a drepturilor 
de proprietate industrială 
(mărcile, design-ul industrial, 
brevetele de invenție etc.) și 
fără conștientizarea privind 

necesitatea protecției 
mediului, umanitatea nu va 
putea subzista și nu va putea 
merge mai departe.
Spre deosebire de alte opinii, 
considerăm că protecția 
drepturilor de proprietate 
industrială reprezintă 
motorul evoluției umane. Prin 
instrumentele legale, titularii 
de drepturi se pot înfrupta 
din rodul creației lor, fapt 
care generează încredere și 
le oferă posibilități materiale 
pentru cercetare și inovare 
pe mai departe, iar din punct 
de vedere social aduce 
recunoaștere și poziționare 

Prof. univ. dr., av. MARIUS CEZAR PANTEA  – vicepreședinte al 
Camerei Naționale a Consilierilor în Proprietate Industrială  
din România

Proprietatea Industrială și mediul

ROXANA RĂDUȚ – consultant fiscal fond de mediu,  
CEO SC RX PARTNER CONSULTANTS SRL
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Mediu, în particular.
În acest sens, legislația 
europeană și cea națională 
conține reglementări care 
obligă atât persoanele fizice, 
cât și companiile, să aplice 
anumite reguli în procesul de 
protecție a mediului și mai ales 
în ceea ce privește reciclarea. 
Un exemplu în domeniu îl 
constituie prevederea despre 
MARCA PROPRIE și obligațiile la 
Fondul pentru mediu, pe care o 
vom detalia în cele ce urmează.
Viața cotidiană, fie că este vorba 
de activitățile gospodărești, fie 
că este vorba despre activitățile 
de la locul de muncă sau de cele 
recreative din spațiile publice, 
obligă pe fiecare dintre noi să ia 
decizii de tot felul, mai mult sau 
mai puțin solicitante, în legătură 
cu responsabilitatea morală 
sau civică cu privire la protecția 
mediului înconjurător.

de dezvoltare globală și a 
generat un concept denumit 
dezvoltare durabilă, al cărui 
principal obiectiv îl constituie  
„Dezvoltarea care satisface 
nevoile prezentului fără a 
afecta capacitatea generațiilor 
viitoare de a-și satisface 
propriile nevoi” [Raportul 
Comisiei Brundtland, intitulat 
„Viitorul nostru comun” 
– 1987]. Cu alte cuvinte, 
progresul și bunăstarea 
fiecăruia dintre noi trebuie 
să țină cont și de protejarea 
mediului, de așa manieră 
încât să permitem generațiilor 
viitoare să beneficieze de toate 
acestea. 
Care este legătura dintre 
drepturile de proprietate 
industrială și protecția 
mediului? Răspunsul pe 
care îl putem da noi este că 
aceste drepturi imateriale 

sunt absolut necesare pentru 
dezvoltare, iar în domeniul 
protecției mediului sunt 
vitale. Dovada faptului că la 
acest moment sunt utilizate 
la scară largă tehnologii 
prietenoase cu mediul de 
generare a curentului electric 
(panouri fotovoltaice, eoliene, 
instalații de producție a 
energiei valurilor etc.), 
care sunt protejate prin 
brevete de invenție. Au 
apărut o sumedenie de 
mărci recunoscute la nivel 
global pentru componentele 
mijloacelor de producție a 
energiei electrice, pentru 
mecanismele care înlocuiesc 
utilizarea hidrocarburilor și 
pentru toate creațiile utilizate 
în domeniul energiei verzi. 
Design-ul industrial este 
un alt drept de proprietate 
industrială înglobat în 

mijloacele de producție 
a energiei eoliene, spre 
exemplu. Peste tot pe unde 
mergem identificăm diverse 
construcții de exploatare a 
energiei vântului, care apar sub 
cele mai inedite forme. De la 
vechile mori de vânt s-a ajuns 
la moriști gigant sau la turbine 
cu forme ciudate, amplasate în 
tot felul de locații, care asigură 
producție de energie electrică 
pentru consum privat sau 
public.
Ce dorim să subliniem este 
faptul că cele două domenii se 
întrepătrund, iar instrumentele 
juridice legale oferite de actele 
normative de nivel național sau 
european permit gestionarea 
cu succes a celor două aspecte. 
De aceea, pentru a fi riguroși, 
vom prezenta câteva aspecte 
specifice despre mediu în 
general și despre Fondul de 

RX MANAGEMENT prestează ser vicii 
de consultanță și audit de Fond pentru 
mediu, asigurând analize de specialitate 
amănunțite pe toate tipurile de obligații 
fiscale prevăzute de legislația de mediu. 
Auditurile identifică vulnerabilitățile 
financiare și oferă soluții de remediere, 
precum și asistență în implementarea 
completă și corectă a acestora.

Pentru operatorii economici 
responsabili (producători și importatori 

de bunuri ambalate, uleiuri sintetice, 
anvelope, echipamente electrice și 
electronice, baterii, pungi din plastic, 
ambalaje de desfacere etc.), RX 
MANAGEMENT oferă soluții și proceduri 
complete de conformare legislativă și 
operațională, precum și eficientizarea 
costurilor cu îndeplinirea obiectivelor 
de reciclare, valorificare și/sau 
gestionare a diverselor deșeuri.
Pentru operatorii economici autorizați 
pentru reciclarea/valorificarea 

deșeurilor de ambalaje (pe orice tip 
de material), RX MANAGEMENT oferă 
servicii de consultanță și audit, precum 
și servicii specifice pentru certificările 
END-OF-WASTE.

Pentru consultanții responsabili cu 
întocmirea dosarelor de accesare a 
fondurilor europene sau alte tipuri 
de finanțări, RX MANAGEMENT poate 
asigura operațiunile necesare pentru 
obținerea Certificatului fiscal AFM.

SERVICII FISCALE ȘI OPERAȚIONALE  
DE MEDIU LA CHEIE

Pentru mai multe detalii vă stăm la dispoziție: 
e-mail: roxana@rxmanagement.ro | Tel: 0724.503.664
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semn distinctiv, în scopul introducerii pe 
piață sau al punerii în funcțiune în România 
în numele său, se consideră a fi introduse 
pe piața națională de către titularul de 
drepturi de proprietate industrială. Acest 
fapt generează obligații de plată la Fondul 
pentru Mediu.
Actul normativ prevede că introducerea 
pe piață a unui produs nu a avut loc doar 
atunci când:
• „este importat ori achiziționat din 

statele membre ale Uniunii Europene, 
în vederea exportului într-o țară terță 
ori livrării către statele membre de 
către aceeași persoană juridică;

• se află în locurile de depozitare 
ale producătorului (sau ale 
reprezentantului său autorizat stabilit 
în România) sau ale importatorului, 
unde produsul nu este încă pus la 
dispoziție sau nu este livrat în vederea 
distribuției, consumului sau utilizării, 
cu excepția cazului în care legislația 
aplicabilă prevede altfel”.

Fără a avea pretenția că am epuizat în 
această scurtă prezentare toate aspectele 
care vizează legătura strânsă dintre 
drepturile de proprietate industrială și 
protecția mediului, considerăm că cele 
două domenii sunt de mare actualitate, 
trebuie tratate cu atenția cuvenită de toți 
actorii implicați și constituie baza evoluției 
pe mai departe a societății umane.

Pentru agenții economici din toate 
domeniile a fost instituită o legislație 
foarte complexă cu privire la protejarea 
și conservarea mediului. Complexitatea 
merge atât de departe încât implică 
obligații fiscale pentru proprietarii de 
mărci înregistrate.
Dreptul de proprietate industrială asupra 
unei mărci generează obligația titularului 
sau a licențiatului de a asigura reciclarea 
tuturor ambalajelor aferente produselor 
care poartă respectiva marcă pentru a 
evita plata unor contribuții considerabile la 
Fondul pentru mediu.
În cadrul Metodologiei de calcul a taxelor 
și contribuțiilor la Fondul pentru mediu, 
este abordată separat situația bunurilor 
purtătoare de marcă proprie. Dacă în mod 
obișnuit, producătorul sau importatorul 
bunurilor ambalate este operatorul 
economic responsabil pentru îndeplinirea 
obligațiilor la Fondul pentru mediu, în cazul 
bunurilor purtătoare de MARCĂ PROPRIE, 
aceste obligații revin deținătorului drep-
tului de proprietate industrială (a mărcii în 
cauză), indiferent de activitatea economică 
desfășurată efectiv de acesta.
În acest sens sunt relevante prevederile 
art. 16 din Legea 249/2015 privind 
modalitatea de gestionare a ambalajelor și 
a deșeurilor de ambalaje, care stipulează:
„(1) Operatorii economici sunt responsabili 
pentru preluarea și valorificarea de la 
consumatori/utilizatori finali a ambalajelor/

deșeurilor de ambalaje după cum urmează:
a)  operatorii economici care introduc 

pe piața națională produse ambalate, 
(...)”, iar Anexa 1 din actul normativ 
sus-menționat definește acțiunea de 
introducere pe piața națională ca fiind 
acea activitate „de a face disponibil, 
pentru prima oară, un produs pe piața 
națională”.

Persoana juridică cu sediul în România 
care introduce pe piața națională un 
produs, se consideră ca fiind responsabilă 
pentru preluarea și valorificarea de la 
consumatori, respectiv de la utilizatori 
finali a ambalajelor sau deșeurilor de 
ambalaje ale produselor respective.
„s)  a face disponibil pe piața națională - 

orice furnizare a unui produs pentru 
distribuire, consum sau utilizare pe 
piața națională în cadrul unei activități 
comerciale, în schimbul unei plăți sau 
gratuit”.

Potrivit prevederilor Ordinului 578/2006 
pentru aprobarea Metodologiei de calcul al 
contribuțiilor și taxelor datorate la Fondul 
pentru mediu, operațiunea de introducere 
pe piață este a producătorului. Producător 
este considerat, așa cum am arătat mai 
sus, și operatorul economic pentru care se 
proiectează sau se fabrică un produs.
Produsele fabricate de sau pentru un 
operator economic pe care se aplică unul 
dintre drepturile de proprietate industrială, 
respectiv: denumirea, marca sau un alt 
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